
Plan gospodarstva 1973: za četrtino več 
Industrijska proizvodnja se 

bo predvidoma povečala za 
32 %, obrtna pa zamanjšala za 3 
odstotke. 

Pregled planov proizvodnje 
gospodarskih organizacij s sede
žem v občini Kamnik za leto 
1973 kaže, da se bo vrednost 
ustvarjene proizvodnje letos 
predvidoma povečala za četrti
no v primerjavi s proizvodnjo, 
doseženo v letu 1972. Lani smo 
v gospodarstvu dosegli 970 mili
jonov din in za letos predvide
valo 1200 milijonov din. 

Vrednost proizvodnje v in
dustriji se bo s 700 milijoni din 
lani povečala na 920 milijonov 
din letos - se pravi v poprečju 
kar za 32 odstotkov; vrednost 
proizvodnje v gradbeništvu in 
prometa v trgovini bo večja za 
12 odstotkov in bo dosegla 85 
milijonov oziroma 130 milijo
nov din; zmanjšanje vrednosti 
proizvodnje pa planirajo v vseh 
obrtnih podjetjih, tako da skup
no zmanjšanje v obrti predstav
lja 3 odstotke; vrednost prome
ta v Planinki bo letos predvido

ma manjša za 9 odstotkov in 
proizvodnja v komunalnemu 
podjetju bo manjša za 4 odstot
ke. 

V poprečju so to torej dobra 
pričakovanja. Povsem drugačno 
sliko pa dobimo, če si pobliže 
ogledamo plane posameznih de
lovnih organizacij. V industriji 
kažejo, plani treh delovnih orga
nizacij na izreden napredek v 
tem poslovnem letu, saj bodo 
letos vrednost svoje proizvodnje 
povečali za polovico in celo 
več.TOVARNA USNJA bo pro-

Dobrodošla pomoč: 

Pri gradnji vodovoda na Gozdu v krajevni skupnosti Črna je mesec dni sodelovala tudi enota JLA. 
Vojaki so občanom vasi visoko v hribih priskočili na pomoč, da bi čimpreje prišli do pitne vode. Na 
sliki: dva izmed vodij akcije Dolfe Žagar, predsednik krajevne skupnosti Črna in starešina enote Marko 
Jakšič. 

izvodnjo letos povečala na ca 
170 milijonov din ali kar za 87 
odstotkov, SVILANIT na 120 
milijonov din ali za 53 odstot
kov in ŽIVILSKA INDUSTRI
JA na 40 milijonov din ali za 47 
odstotkov. 

V občini Kamnik bodo vred
nostno največjo proizvodnjo 
ustvarili v tovarni STOL 200 
milijonov din in jo bodo nas
proti lani povečali za 28 odstot
kov, na drugem mestu po veli
kosti planirane vrednosti proiz
vodnje je tovarna usnja s 170 
milijoni din in na tretjem mestu 
so kar tri delovne organizacije s 
predvidenimi po 120 milijoni 
din planirane proizvodnje: pod
jetja Kamnik, Svilanit in Titan. 

Če si ponazorimo veličino 
planirane vrednosti tovarne 
Stol, potem ugotovimo, da bo 
njihova letošnja proizvodnja 
večja, kot pa so jo za letos pla
nirali v rudniku kaolina, Svitu, 
Menini in živilski industriji sku
paj. Z.M. 
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Javna razprava o bodočem 
razvoju SZDL 

Tudi v naši občini je v teku 
razprava o tezah republiške 
konference SZDL o bodočem 
razvoju SZDL. Gradivo so obra
vnavali predsedniki krajevnih 
organizacij SZDL in krajevnih 
skupnosti, 26. maja v Kamniški 
Bistrici. O bodočem razvoju 
SZDL so razpravljali tudi poli
tični aktivi posameznih krajev

nih organizacij SZDL, na dveh 
sejah pa je teze obravnaval tudi 
izvršni odbor občinske konfe
rence SZDL, ki je k javni raz
pravi pozval tudi vse družbene 
organizacije in društva v občini. 

Dosedanja razprava kaže, da 
člani v celoti podpirajo zamisel 
o novi vlogi Socialistične zveze 

kot nosilke samoupravnega dru
žbenega dogovarjanja o vseh 
perečih družbenih vprašanjih. 
Se posebej podpirajo zamisel o 
ustanavljanju sekcij v krajevnih 
organizacijah SZDL, ki bodo 
združevale članstvo po njihovih 
interesih in bodo zato učinko
vitejše od sedanjih množičnih 
sestankov. 

Seminar za predsednike 
krajevnih organizacij SZDL 

krajevnih skupnosti 
S SEJE OBČINSKE SKUPŠČINE 

O gibanju osebnih dohodkov 

občinska skupščina je na zadnji seji konec maja razpravljala in sprejela zaključni račun 
občinskega proračuna za leto 1972 razpravljala je o izvrševanju programov posameznih 
skladov v prvih štirih mesecih ter soglašala z družbenim dogovorom o omejitvi splošne, 
porabe v letošnjem letu. Skupščina je sprejela tudi program sta- novanjske graditve tudi za 
obdobje od leta 1972 do leta 1976. Razpravljala je tudi o poročilu o delu Temeljne kulturne 
skupnosti od ustanovitve do začetka leta 1973. To poročilo bomo v celoti objavili v prihod
nji številki. Skupščina je sprejela tudi odlok o odločitvi najvišje stanarine in o vzdrževanju 
stanovanjskih hiš. Po tem odloku bo višina letne stanarine 3,5 odstotka vrednosti stanovanja. 

Odborniki so dobili tudi pregled osebnih dohodkov v občini po stanju 31. marca 1973. 
Ta pregled kaže, da se je letos zmanjšalo število delavcev, ki so prejemali manj kot 1.600 
dinarjev mesečno. Takih je bilo v marcu le še 31 odstotkov, septembra lani pa 40 odstotkov. 
Nihče izmed zaposlenih s polnim delovnim časom ni prejel manj kot 800 dinarjev, osebni 
dohodki do 1.000 dinarjev pa je prejelo le še 64 delavcev ali 0,8 odstotka. Največ zaposlenih 
(21 %) prejema osebne dohodke od 2.000 do 2.500 dinarjev. V razponu od 1.200 do 2.500 
je 78 odstotkov zaposlenih. 

Znatno se je povečalo število delavcev, ki so prejemali osebne dohodke nad 4.000 dinar
jev. Teh je bilo v gospodarstvu 113, v negospodarstvu pa 9. Osebni dohodek nad 5.000 je v 
mesecu marcu prejelo 49 zaposlenih. 

Izobraževanje aktiva 
delavcev članov ZK 

Komite občinske konference 
fCS Kamnik in Delavska uni-
>rza sta organizirala dvodnevni 
minar za aktiv delavcev čla-
)v ZK. Udeleženci seminarja 
1 se seznanili z vlogo aktiva ne
vrednih proizvajalcev, namen 
tanavljanja delavske kontrole 
OZD in seznanili so se tudi z 
nutkom zakona o samouprav
ni sporazumevanju in družbe
ni dogovarjanju o delitvi in 
'-poreditvi OD. O vlogi usta
vljanja delavske kontrole v 

OZD je udeležencem spregovo
rila članica sekretariata CK 
ZKS tovarišica Danica Jurko-
vič. Udeleženci seminarja so se 
dogovorili, da je treba v vseh 
OZD izvoliti komisijo delavske 
kontrole. Delavsko kontrolo v 
OZD izvoli celoten kolektiv s 
tajnim glasovanjem, seveda mo
rajo biti kadrovske priprave 
temeljite, za kar je zlasti odgo
vorna osnovna organizacija ZK, 
izvršni odbor sindikalne podru
žnice in mladinske organizacije 

Aktiv 
odbornikov 
članov ZK 

Na predlog komisije za organizira
nost in razvoj pri obč insk i konferen
ci Z K S jCamnik je ustanovljen aktiv 
komunistov odbornikov, k i se bo 
redno sestajal ob najaktualnejših 
d ružbenoekonomsk ih in pol i t ičn ih 
vprašanjih v obč in i in do katerih bo 
zavzemal jasno stališča, k i j ih bo 
posredoval skupščinski organ. 

Ak t iv šteje 18 č lanov. Za sekre
tarja aktiva je b i l izvoljen tovariš 
Franc Zore. 

A . F . 

Kot vsako leto je občinska 
konferenca SZDL tudi letos pri
pravila seminar za predsednike 
krajevnih organizacij SZDL in 
svetov krajevnih skupnosti. 

Občinska skupščina je na 
zadnji seji konec maja razprav
ljala in sprejela izvršnega odbo
ra republiške konference SZDL 

Lenart Šetinc. Udeleženci so v 
tej zvezi obravnavali tudi naloge 
SŽDL v predstojeći ustavni raz
pravi in v pripravah na volitve v 
letu 1974. 

Z aktualnimi vprašanji gos
podarskega in družbenega raz
voja kamniške občine je udele
žence seznanil predsednik 

občinske skupščine Vinko Go
bec. Pri tem so še posebej pou
darili pomen nadaljnega razvoja 
krajevnih skupnosti zlasti z vidi
ka razvijanja odnosov med ob
čani, reševanja socialnih vpra
šanj in družbenega izobraže
vanja občanov. 

Vaja ob jubileju: 

Krajevna organizacija ZZB NOV Srednja vas je v počastitev 30-letnice bojev na tem območju pripra
vila uspelo vajo enot civilne zaščite v tej krajevni skupnosti. Sodelovali so vsi, od pionirjev, pionirjev 
gasilcev, reševalcev, bolničark do najstarejših občanov. Pri vaji so pokazali vsi veliko iznajdljivosti. 



V obrti letos porizvodnja manjša za 
3 odstotke? 

Kot bi se domenili , so letos v 
vseh obrtnih podjetjih" v obč in i pla
nirali manjšo vrednost proizvodnje, 

kot so jo dosegli v letu 1972. A l i 
torej lahko v letu 1973 pr ičakujemo 
stagnacijo in celo nazadovanje obrt
ne proizvodnje? 

Se v preteklem letu je n a m r e č 

obrti dobro kazalo, saj so vrednost 
ustvarjene proizvodnje nasproti letu 
1971 povečal i v popreč ju kar za 40 
odstotkov. V samem planiranju pro
izvodnje pa so bila obrtna podjetja 

ODGOVORI OBČINSKIH SLUŽB NA VPRAŠANJE KAMNIŠKE 
KONFERENCE SZDL 

K J E SO LOKACIJE 
ZA OBRT? 

V predzadnji številki Kamniškega o b č a n a smo objavili odgovore na več vprašanj, k i so j ih o pol i t iki do 
obrti in o ostalih problemih v naši obč in i postavili člani krajevne organizacije S Z D L v Kamniku na letni 
konferenci. Oddelek za gospodarstvo in finance je pripravil naslednji odgovor: 

Ob vsakem naroči lu za izdelavo t ehn ične dokumentacije zazidalnih nač r tov je bila p r ipo ročena tudi 
možnos t izgradnje obrtnih delavnic v teh okoliših s prilagoditvijo potrebam okoliša po takih obrtnih 
delavnicah. ( 

Svet je torej razpravljal o razvojnih možnos t ih obrti najmanj trikrat - javna razgrnitev zazidalnih 
načr tov , pripombe o b č a n o v in ob k o n č n e m sprejemu. S strani o b č a n o v doslej ni bilo pripomb glede 
predvidene možnos t i razvoja obrti v do ločen ih območ j ih mesta Kamnika . Glede rezervatov za obrtno 
dejavnost je do sedaj svet odobri l lokacije v Komendi in v Mostah, medtem ko v Kamniku v predvidenem 
rezeryatu med Svitom in Stolom v industrijski coni. Vzhodno od ceste Ljubl jana-Kamnik še ni bilo 
izdano dovoljenje za gradnje obrtnih prostorov. Med kandidati za gradnjo v tej coni so se pojavljali 
obrtniki , k i želijo graditi stanovanjsko-obrtni objekt, kar pa po sklepu sveta ni m o g o č e , ker se v tem 
rezervatu lahko gradijo samo objekti za delavnice. 

V zazidalnem okolišu Šmarce so še možnos t i za gradnjo stanovanjsko obrtnih objektov, enake mož
nosti pa so tudi v drugih naseljih, k i se urejajo z urbanis t ičn im redom in zazidalnim n a č r t o m . 

V stanovanjskem delu bakovniške zazidave je predvidena izkl jučno stanovanjska zazidava. 
Svet za gradbene in komunalne zadeve je tudi večkra t obravnaval problematiko lokalov -za obrtno 

dejavnost v starem delu mesta. Pri tem je bilo ugotovljeno, da tovrstne adaptacije zahtevajo izdatna 
f inančna sredstva, zaradi česar obstojajo večje možnos t i , da tovrstne lokale urejajo podjetja. Sicer se 
pojavljajo tudi posamezni privatni interesenti, k i pa odstopijo od zahtev takoj, ko zvedo za pogoje 
adaptacije. 

Obč ina zaenkrat nima sklada za razvoj storitvene obrti ter glede na prednje interesenti lahko dobijo 
sredstva za gradnjo le kot kredit pri banki, o čemer je bi l letos že objavljen razpis v Kamniškem o b č a n u . 

. Na zadnji seji sveta za gospodarstvo pa so razpravljali o predlogu storkovnih slu?b glede ustanovitve 
sklada tudi pri obč in i Kamnik, vendar je bilo na seji ugotovljeno, da je največji problem namenski vir 
sredstev, k i naj bi se stekala v ta sklad. 

Komunalna dejavnost v Kamniku 
Primerno vodovodno omrežje z zajetjem v Iverju je v gradnji, vzporedno s priključevanjem na nove 

primarne vodovodne naprave pa bo potrebno zamenjati tudi dotrajane sekundarne naprave. 

Kopališče 
Na zahtevo obč inske zveze za telesno kulturo Kamnik je bi l sklican poseben sestanek, ki se gaje poleg 

predsednika obč ine udeležil tudi predstavnik SŠD kot upravljalec kopaliških objektov. Sklenjeno je bilo, 
da se ti objekti s pogodbo prenesejo v last obč insk i zvezi za telesno kulturo v Kamniku , k i naj izboljša 
stanje kopal išča , za kar bodo pripravili nač r t e in zagotovili ustrezna f inančna sredstva. 

Mladinski klub 
Zaradi izgledov in skrajnega nereda v objektu in neposredni okol ic i , je podan predlog s strani sanitarne 

inšpekcije za začasno prepoved uporabe objekta, dokler se ugotovljene pomanjkljivosti ne odpravijo. 
Is točasno je predlagano, da je potrebno zagotoviti ustreznega gospodarja, k i bo odgovoren za vzdrževanje 
objekta. 

Čistoča v mestu in onesnaženje 
V letošnjem letu je zelo pomembna akcija „ O Č I S T I M O NAše okolje", k i j e dokazala vidno izboljšanje 

urejenosti parkov, zelenic in mestnih ulic. Pranje glavnih mestnih ulic še izvaja tedensko. Nameščeni so 
tudi kovinski koški za smeti. V tem času tudi deluje posebna komisija, k i ugotavlja urejenost okolja 
industrijskih objektov. V zvezi s tem so že nekatere organizacije predlagane za kaznovanje. 

Glede vzdrževanja okolja stanovanjskih objektov menimo, da bi moralo stanovanjsko podjetje aktivno 
sodelovati s hišnimi sveti, le-ti pa prevzeti skrb za urejanje-vzdrževanje okolja. Z občasn imi posveti s 
hišnimi sveti bi se problemi vzdrževanja okolja reševali bolj organizirano. I s točasno pa bi hišni sveti 
prijavljali posamezne kršitelje. 

Ostali odgovori 
Prešernovo ulico bodo uredili takoj, ko bo urejena bivša Žargijeva hiša, k i je v adaptaciji. Do dokon

čanja adaptacijskih del pa se zahteva, da TP Kočna in Stanovanjsko podjetje ustrezneje ogradita gradbiš
če , ker dosedanja ograditev ni estetska in m o č n o kvari izgled mesta. 

Zaradi higiensko sanitarnih pomanjkljivosti v Delikatesi je v postopku uvedba blagajne. Delikatesa pa 
ima značaj bifeja inje zaradi tega prepoved kajenja težko izvedljiva. 

Davčna politika 
do zasebnih obrtnikov 

Na sestanku krajevne organizacije S Z D L Kamnik je bilo obravnavano poleg ostalih vprašanj tudi 
vprašanje „ D A V Č N A P O L I T I K A D O Z A S E B N I H O B R T N I K O V " . Na povdarek nekaterih o b č a n o v , da 
naj bi davčna politika in davčna inšpekcija pri odmeri davkov bila do s lužnostnih obrti bolj prožnejša in 
življenska, dajemo naslednji odgovor: 

Prožnost davčne inšpekcije in sploh davčne službe do obrtnikov, pa tudi do obrtnikov, k i se ukvarjajo 
s storitveno dejavnostjo je lahko prožna in življenjska samo v obsegu, kolikor to pri ložnost in življenska 

x gledanja dopušča jo zvezni, republiški in občinski predpisi. Večje prožnost i pa davčna služba in njene 
uradne osebe ne morejo nuditi . 

Skupščina obč ine Kamnik je uporabila vse možnos t i , k i j ih dopušča jo obs to ječ i predpisi, da sprejme 
č im bolj ugodne stopnje in povzame vse olajšave za obdavči tev obrtnikov in predvsem, da č im manj 
obremeni s lužnos tne obrtne dejavnosti. Nazadovanje s lužnostne obrtne dejavnosti ni nastalo zaradi davč
nega vijaka t emveč ima druge upravičene vzroke, kot so: priliv kadrov v služnostni obrti (ni učencev v 
gospodarstvu za brivec, vaške kovače , tapetnike, mizarje, kolarje, urarje, dimnikarje, čevljarje in podobne 
stroke), ker j ih dandanašnji t ehničn i n prdek usmerja v druge poklice. 

Storitvene obrtne dejavnosti ni mogoče z davčnimi olajšavami okrepit i , ker je ta davek minimalen in 
s imbol ičen. Tu mora poseči družba z vlaganjem in sanacijami v okviru krajevnih skupnosti in s poli t iko 
šolanja mladih ljudi na poklicnih šolah. 

Občinski davek od storitvenih dejavnosti ne predstavlja v masi p roračunsk ih dohodkov velik znesek in 
se obč ina Kamnik pri priči lahko odpove temu davku, samo kljub temu ne bo spremenilo položaja te 
obrti brez načr tnega saniranja. 

Kar se t iče predpisov, k i j ih je obč ina sprciela v zadnjih dveh letih, lahko r e č e m o , da je obč inska 
davčna poli t ika usmerjena na spodbujanje obr tn iš tva , gostinstva in drugih dejavnosti, kar nam potrjujejo 
napovedi čistega dohodka, ki so ga napovedali sami zavezanci, k i znaša za leto 1972 kar 13,500.000 din. 
Tako visoko napovedani Čisti dohodek je rezultat pravilne obč inske politike ob upoštevanju krajevnih 
prilik. Nasploh lahko r ečem, da so zavezanci iz obrtne dejavnosti disciplinirani plačniki družbenih dajatev 
in med njimi in skupšč ino vlada razumevanje ter zaupanje. 

Pojasnilo občanom, ki so zavezani plačilu davka na skupni dohodek in dodatni davek. 
Zakon o uvedbi in stopnjah republiških davkov in taks med ostalimi dajatvami predpisuje tudi davek na 

skupni dohodek. Plačniki tega davka so občan i , kateri so v preteklem letu imeli čistega dohodka več kot 
25.000 din. Obdavčuje se dohodek nad 25.000 din. Isti zakon o b č a n o m , ki vzdržujejo oz. preživljajo 
družinske č lane , k i nimajo lastnih dohodkov priznava ustrezne olajšave in sicer: za vsakega vzdrževanega 
otroka po 12.000 din in za vsakega vzdrževanega družinskega člana 10.000 din. 

Z a č e t k o m tega leta je republiška skupščina sprejela zakon o uvedbi dodatnega davka, ki se plača od 
skupnega dohodka. Ta davek so dolžni plačal i o b č a n i , k a t e r i h s k u p n i letni dohodek za leto 1973 presega 
25.000 din in se predpisuje samo za leto 1973. Ker pa davčni službi niso znani dohodki občanov za leto 
1973 je z zakonom predpisano, da se za osnovo vzame dohodek za leto 1972. Zaradi tega se ta davek 
predpisuje v akontacijah z o d l o č b o . V od ločb i , katero so nekateri zavezanci prejeli, ali jo bodo v kratkem, 
je naveden celolni dodatni davek na osnovi dohodka iz leta 1972. Ob napovedi dohodka za leto 1973 pa 
se bo, izdala d o k o n č n a od ločba z o b r a č u n s k o položnico . Na položnici , ki so jo zavezanci prejeli pa je 
polovični znesek dodatnega davka (I. in II. akontacija), davek na skupni dohodek za leto 1972 za tiste, k i 
ta davek plačujejo in I. ter II. akontacija davka od skupnega dohodka z:i leto 1973. 

Pri odmeri dodatnega davka se upoštevajo predpisane olajšave samo za vzdrževane družinske č lane in ni 
odbitna postavka znesek 25.000 din, ko l je to slučaj pri odmeri davka od skupnega dohodka o b č a n o v . 

Stopnja dodatnega davka znaša 1 % od odmere osnove. 
Vlado J A Š O V I C 

tudi bolj skromna, saj se naj bi po 
predvidevanjih vrednost proizvodnje 
v letu 1972 povečala le za 3 odsto
tke. Nekatera med njimi (Zarja, Slo
ga) pa so že poslovno leto 1972 za
čela s planiranim zmanjšanjem pro
izvodnje. 

Kljub poznani praksi skromnosti 
in previdnosti pri planiranju v neka
terih obrtnih podjetjih se pa vendar 
upravičeno vprašamo, kje so vzroki 
tako splošnega „planiranoga nazdo-
vanja" v obrt i . Znano je n a m r e č , da 
pri današnji stopnji inflacije celo 10 
odstotno povečanje proizvodnje po
meni že stagnacijo; planirana stagna
cija vrednosti proizvodnje pomeni 
že nazadovanje proizvodnje, kaj pa 
pomeni planirano nazadovanje vred
nosti proizvodnje, pri tem sploh ni 

potrebno posebej" poudarjati. Tudi 
izkoriščanje notranjih rezerv 
(zmanjšanje proizvodnih stroškov in 
večja produktivnost) pri enaki ah 
manjši vrednosti proizvodnje ne mo
re imeti pomembnejšega vpliva. 

Po drugi strani pa je res, da so 
bila ravno obrtna podjetja najpogos
teje med tistimi delovnimi organi
zacijami, k i so najbolj presegla (tako 
nizko) postavljene plane. Tako 
„ p r a k s o " o p a ž a m o še zlasti v neka
terih obrtnih podjetjih. V ilustracijo 
samo primer Sloge v letu 1972: letni 
plan vrednosti proizvodnje so doseg
l i s 135 odstotki; vendar pa je v tem 
planu „skr i t a" kar za 23 odstotkov 
zmanjšana proizvodnja v primerjavi 
z letom poprej. Če b i v Slogi plani
rali enako vrednost proizvodnje kot 

v preteklem letu, bi se doseganje ta
kega plana „ izkaza lo" le s 112 od
stotki. 

A l i je torej smisel planiranja pos
taviti si nizek plan glede na vrednost 
ustvarjene proizvodnje v preteklem 
letu in potem v t e k o č e m poslovnem 
letu, ko uresniči tev zastavljenega si 
plana postane pomemben cilj delov
nih naporov, ugotavljati, kako se 
plan dosega in celo presega, v resnici 
pa je proizvodnja '.ihko celo manjša 
kot v preteklem letu? ! 

Lanska pričakovanja - plani 
vrednosti obrtne proizvodnje so bila 
presežena za 37 odstotkov in po 
vsem tem se vprašamo: bo tudi letos 
tako? ! 

Z . M . 

TISKOVNA KONFERENCA 0 TERMALNEM VRELCU NA VESENEM 

Velike možnosti 
za razvoj turizma 

Vsi doslej znani podatki o količini in lastnostih termalne vode v Vasenem kažejo, da so dani vsi pogoji za 
postavitev rekreacijskih objektov na tem o b m o č j u . Treba je č impreje pripraviti program razvoja tega območ ja in le 
njegovi uresničitvi pritegniti vse zainteresirane dejavnike. To so poudarili na nedavni tiskovni konferenci, ki jo je v 
zvezi z dosedanjimi raziskavami termalne vode v Vasenem v Tuhinjski dol ini , sklicala kamniška obč inska skupšč ina . 

Pogovora so se poleg novinarjev udeležili predstavniki vodilnih tur is t ičnih in hotelskih podjetij iz Ljubljane, 
Kranja, Poreča in od drugod. Sodelovali so predstavniki tur is t ične zveze Slovenije, zdravstveni delavci, predstavniki 
gospodarske zbornice in še nekateri. 

Zastopniki Ljubljanskega investicijskega zavoda, k i je po naroči lu obč inske skupščine pripravil program raziskav 
in predstavniki Geološkega zavoda iz Ljubljane, k i je opravil hidrogeološka raziskovalna dela so navzoče seznanili z 
rezultati raziskav. 

Osnova za raziskave je bil izvir pri kovačiji ob potoku Nveljici, k i ima temperaturo 19,5 C in p r e t o č n o kol ič ino 
0,7 l/sek. 

V neposredni okol ic i termalnega izvira so bile leta 1953 izvršene prve raziskave, z namenom, da se ugotovi 
možnos t zajetja termalne vode. Preiskave je opravil Geološki zavod, obsegale so 8 geoelekt r ičn ih sond, in 7 ročno 
vrtanih plitvih vrtin. Vrtine so pokazale, da leži 6 m debela zgornja plast peščenoglinast ih Zemljin na grušču in 
preperini osnovne hribine. V r o č n o vrtani vrtini, k i je segla do globine 13 m, je bila v izvlečenem materijalu 
izmerjena temperatura 33 C. Menijo, daje tako temperaturo povzroči lo trenje na konici dleta. 

Po programu za leti 1972 in 1973 so izvrtali sedem plitvih vrtin. S plitvim raziskovalnim vrtanjem so izdvojili 
plitvo ležečo termalno cono v kvartarnem zasipu. Plitva cona ni zanimiva za izkoriščanje, ker temperatura vode ne 
presega 24 C , pri izdatnosti 5 1/sck. V primeru da bi izkoriščali večje kol ič ine vode bi prišlo do padca temperature 
in bi se tudi poslabšala bakter iološka slika. 

Nadaljnji potek raziskav je pokazal, da poleg plitve termalne cone obstoja še srednja globoka termalna cona, k i se 
nahaja v globini od 4 0 - 150 m. To cono so dokaj dobro raziskali. Izvrtane so bile štiri vrtine skupne globine 53 m. 

Glede na dosedanji potek raziskav sklepajo, daje iz srednje, globoke termalne cone mogoče izkoriščat i 20 l/sek 
termalne vode s temperaturo 28 C. 

Najbolj ugodne rezultate je pokazala vrtina, k i je globoka 103 m. Iz vrtine se prosto pretaka 8 l /sek vode s 
temperaturo 29 C. 

Glede na dosežene rezultate raziskav je že sedaj m o ž n o izkoriščati iz obs to ječ ih vrtin 15 l/sek vode s povprečno 
temperaturo 2 7 - 2 8 C. Poleg tega je dokaj jasno, kje naj bi bila locirana ustrezna nova kap tažna vrtina, s katero b i 
pridobili še dodatnih 10 l/sek vode s temperaturo okol i 30 C. 

Termalno področje v Vasenem je interesantno, ker edino v širši okol ic i Ljubljane.obeta termalno vodo s tempera
turo koli 30 C. Količine, k i so že sedaj na voljo bi omogoči le gradnjo ustreznih objektov za rekreacijske, oziroma 
zdravstveno-rehabiutacijske namene. 

Hkrati s potekom raziskav, so iz vrtin jemali vzorce vode za kemične analize, k i j ih je izdelal kemičn i inšt i tut 
„Boris Kidr ič" . Analizo radioaktivnosti vode je naredil inšt i tut „Jožef Š tefan" . Glede na k e m i č n o sestavo, radioak
tivnost in temperaturo vode, lahko govorimo o nizko mineralizirani hipotermalni vodi , k i je rahlo radioaktivna in 
pripada kalcijevo magnezijevem hidrokarbonatnem t ipu. 

Dobljene podatke o lastnostih termalne vode so posredovali „Zavodu za fizikalnu medicinu i rehabilitaciju" na 
medicinski fakulteti v Zagrebu, ki je izdelala ustrezno poroč i lo o uporabnosti termalne vode iz Tuhinjske doline. 

Določili so tudi ožji varstveni pas, kjer naj bi preprečil i vsako nekontrolirano gradnjo, k i bi s svojimi odplakami 
ogrožala podtalnico. V ožjem varstvenem pasu se ne bi smeli izvajati globoki izkopi , k i bi presekah zgornjo glinasto — 
peščeno izolacijsko plast. Med take izkope prištevamo predvsem ponikalnice in globoke greznice. 

Širši varstveni pas zavzema neposredno napajalno o b m o č j e . Na tem o b m o č j u ne bi smeli odpirati kamnoloma in 
opravljati raziskovalna rudarska dela. Potrebno bi bilo prepovedati masovno uporabo eksplozivov. Vrtalna dela bi se 
lahko izvajala le v soglasju in pod nadzorom bodočega koristnika termalnih vrelcev. Del površinskih tokov bi bilo 
treba zavarovati pred onesnaženjem. Odpadne vode bi se smele spuščat i v površinske tokove le po predhodnem 
čiščenju. 

L . J . 

S O L I D A R N O S T N I S T A N O V A N J S K I S K L A D O B C l N E K A M N I K 

Na podlagi 6. č lena , v zvezi s 7., 9. in 19. č l enom pravilnika o pogojih in merilih za pridobitev in 
odplač i lo posojil iz sredstev solidarnostnega stanovanjskega sklada o b č i n e Kamnik za usmerjeno gradnjo 
stanovanj in stanovanjskih objektov v obč in i Kamnik Izvršilni odbor sklada razpisuje 

J A V N I N A T E Č A J 

V zbiranju zahtevkov za odobritev posojila za gradnjo in nakup najemnih stanovanj in stanovanjskih 
objektov v družbeni lastnini iz sredstev solidarnostnega stanovanjskega sklada o b č i n e Kamnik. 

Zahtevek za odobritev posojila lahko predloži vsaka organizacija združenega dela, k i vplačuje stano
vanjski prispevek v sklad, sama ali pa skupaj z organizacijo za gospodarjenje z družbenimi stanovanji. 

Organizacija lahko vloži zahtevek za odobritev posojila za gradnjo ali nakup najemnega stanovanja, 
oziroma stanovanjskega objekta pod naslednjimi pogoji: 
9 da ima v skladu z določi l i 10. člena samoupravnega sporazuma o izločanju in usmerjanju sredstev 

za stanovanjsko graditev, rekonstrukcijo in d ružbeno p o m o č v stanovanjskem gospodarstvu o b č i n e 
Kamnik, sprejet poseben pravilnik o upravljanju in razpolaganju s sredstvi za stanovanjsko graditev 
sklada skupne porabe, 

• da ima izvedeno notranjo delitev sredstev, namenjenih za stanovanjsko graditev v skladu skupne 
porabe v korist blokovne gradnje v razmerju 80:20 %, 

• da sodeluje z lastnimi sredstvi za gradnjo ali nakup stanovanj in stanovanjskih objektov z najmanj 
6 0 % , 

• da gradi stanovanja, oziroma stanovanjski objekt v skladu s programom stanovanjske graditve sklada in 
v skladu z določi l i 15. člena pravilnika o pogojih in merilih za pridobitev in odplač i lo posojil za 
usmerjeno gradnjo stanovanj in stanovanjskih objektov v obč in i Kamnik , 

• da bo stanovanje, oziroma stanovanjski objekt zgrajen in vseljen do 31. decembra 1974, 

• da se gradi ali kupuje stanovanje v stanovanjskem objektu (bloku) d ružbene lastnine. 
• Višina odobrenega posojila za gradnjo ali nakup stanovanja, oziroma stanovanjske hiše lahko znaša 

največ do 40 % potrebnih sredstev. 

Pri odobravanju posojil za gradnjo ali nakup stanovanj in stanovanjskih hiš ima prednost tista organiza
cija, ki ponudi višjo lastno udeležbo. V sredstvih lastne udeležbe organizacija lahko vključi tudi denarna 
sredstva amortizacije vloženega stanovanjskega sklada stanovanjskega podjetja, oziroma stanovanjske eno
te. 

Posojilo se daje z odplač i ln im rokom največ do 25 let in najmanj 2 % obrestno mero. 
Pri zbiranju zahtevkov se bo upoštevala povprečna gradbena cena ter povprečna opremljenost in 

standard stanovanj, ki je predpisana z obč insk imi odloki in s citiranim pravilnikom, dolžina odplač i lne 
dobe in višina obrestne mere. 

Pismene zahteve za odobritev posojila za gradnjo ali nakup najemnih stanovanj, oziroma stanovanjskih 
hiš iz sklada morajo biti vložene najkasneje do 9. julija 1973 ob 12. uri, ko bo na sedežu solidarnostnega 
stanovanjskega sklada obč ine Kamnik pregled posladnih zahtevkov. Kamnik pregled poslanih zahtevkov. 

Peti zbor gorenjskih aktivistov 
V Podljubclju v trziski obč in i je 

bil letos jubilejni zbor gorenjskih 
aktivistov. Zbora seje udeležilo tudi 
okrog 150 nekdanjih aktivistov in 
borcev iz naše o b č i n e . Prevoz je 
organizirala obč inska konferenca 
S Z D L s posebnimi avtobusi. Zbora 
so se udeležili tudi praporščaki sko
raj vseh krajevnih organizacij Zveze 
združenj borcev N O V iz naše obč i 
ne, ki so se tokrat prvič predstavili v 
novih svečanih uniformah. 

Od leve proti desni so: 
Anton Erzar iz Srednje vasi, F i l ip 
Žiber t iz Pšajnovice, Slavko Novak 
Spitalič - Motnik, V i d Mohar in V i n 
ko Žavbi iz Tuhinja. 
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KAMNIK - TITOV TRG 

Vzdrževanje zelenic in čiščenje ulic; zanemarjene so in 
neurejene 

V okviru sredstev, k i so na voljo, sredstev krajevne skupnosti in 
stanarin bodo v letu 1973 urejali zelenice in čistili ulice, oziroma 
opravljali vsa komunalna dela ob povečani kontroli pristojnih služb. 

Prešernova ulica; asfaltiranje in ureditev 
Dograditev Žargijeve hiše pogojuje asfaltiranje in ureditev Prešer

nove ulice, poleg tega pa še adaptacija objekta v Prešernovi ul ic i , 
katerega lastnik je podjetje Meso Kamnik. 

Gostinski lokal na Trgu svobode 
Pristojni svet za gradbene zadeve SO Kamnik je na eni izmed 

svojih sej razpravljal o namembnosti objekta bivše kovačije na Trgu 
svobode v Kamniku in sklenil, da bodo pr i t l ične prostore preuredili v 
ustrezni gostinski lokal , k i naj b i prispeval k poživitvi in ureditvi 
celotnega trga. 

Koški za smeti; v mestu jih je premalo 
Glede zahtevka za postavitev koškov za smeti je na ročen ih 30 

košev, prve bodo postavili že v mesecu maju letos. 

ŠMARTNO 

Pošta; proti volji občanov je bila prestavljena v Laze, ko 
so oni preskrbeli prostor v šoli 

Prestavitev pošte iz Šmar tna v Laze je bila pogojena zaradi razširi
tve telefonskega omrežja in obs to ječ ih prostorov, k i so bi l i na voljo. 
Pomožna manipulativna pošta v Smartnem pa ima pogoje, če bodo 
zagotovljeni prostori in oprema ter delavec, kar pa gre po pravilih 
PTT v breme koristnikov. 

Postavitev prometnega znaka 
Odgovor je potrebno spremeniti, da zahteva po postavitvi promet

nega znaka zadeva novo zgrajeno šolo. 
PŠAJNOVICA-RAKITOVEC zato prosijo skupščino, naj 

ta sredstva nameni iz skladov Vodovod Rakitovec; za čim
prejšnjo zato prosijo skupščino, naj ta sredstva nameni iz 
skladov Vodovod Rakitovec; čimprejšnjo dograditev prosijo 
skupščino, naj v letu 1973 k odobrenim sredstvom 15.000.-
še nekaj doda. 

V predlogu p ro računa za leto "1973 je za krajevno skupnost Pšaj-
novica predvideno za gradnje vodovodov in TP 15.000 dinarjev. 

Cesta Šmartno—Pšajnovica; KS s svojimi sredstvi te ceste 
ne more vzdrževati 

V predlogu proračuna za leto 1973 je za vzdrževanje lokalnih cest 
II. reda predvidenih 230.000 dinarjev. Sredstva se dodeljujejo krajev
nim skupnostim po dolžini cest, tako da pride na km 3.400 din. 
Krajevna skupnost je za cesto vsa leta dobivala in bo tudi v prihodnje 
ustrezna sredstva. 

LOKE 
Srednješolski center; kaj bo obsegal in kdaj se bo pričela 

gradnja 
K o bo sprejet p ro račun SO, bodo strokovne službe naroči le načr t 

za ustrezno organizacijo in na njegovi osnovi pripravile f inančno kon
strukcijo za to investicijo. Za izgradnjo tega objekta bomo storili vse, 
vendar pa po vsej verjetnosti v letošnjem letu ne bomo pričeli z 
gradnjo, t emveč šele v letu 1974. 

Pri adaptaciji kulturnega doma v Srednji vasi naj sodeluje z udelež
bo tudi temeljna kulturna skupnost. 

NEVLJE 
Cesta skozi Nevlje - prošnja skupščini občine Kamnik za 

večjo pomoč pri rekonstrukciji ceste 
V predlogu občinskega p ro računa za leto 1973 je. predvidenih za 

to cesto 20.000 N D . Skupšč in i predlagajo, naj izda garancijo za manj
kajočih 120.000 N D krajevni skupnosti Nevlje, s tem da se podpiše 
dogovor med krajevno skupnostjo in o b č i n o , naj se 80 % sredstev 
samoprispevka uporabi za vplači lo. Garancija bo izdana le, če bo 
izvajalec del kreditiral K S . 

Cesta Mekinje-Olševek - SGP „Graditelj" naj to cesto 
vzdržuje in naj jo uredi, kot je bila prej 

Glede prekomerne obremenitve ceste Mekinje-Olševek bo pristoj
ni svet za komunalne zadeve SO Kamnik na predlog K S Nevlje skle
pal na prvi seji in odmeril ustrezno o d š k o d n i n o , k i jo bo moral plače
vati SGP „Grad i t e l j " Kamnik. Inšpekcijske službe naj pregledajo izva
janje sklepa o vzdrževanju ceste Nevlje- Olševek (cesto mora zaradi 
velike obremenitve vzdrževati ali vzdrževanje financirati S G P „Gradi
telj"). 

Hidrant; razsvetljava; ograja - vse na cesti skozi Vrhpolje; 
SO Kamnik naj zahteva od komunalnega podjetja, da vse to 
uredi . 

Občina Kamnik je naroči la d o k o n č n i zazidalni načr t za predel 
montažnega naselja, k i naj bi urejal vprašanje komunalnih naprav. 

GODIC 
Cesta skozi Godič; ker je ta cesta I. reda, bi morala SO 

prispevati več; podan predlog za dogovor z izvajalcem ob 
garanciji SO za plačilo v letu 1974, najbolj nujno je asfalti
ranje ceste skozi vas; v investicijo bi vključili tudi TP Kočno, 
tovarno usnja in GG, ki to cesto uporabljajo. 

V predlogu občinskega p ro računa za leto 1973 je predvidena do
tacija 100.000 dinarjev za urejanje ceste proti G o d i č u . Prav lako je 
predvidenih dodatnih 100.000 din v obč inskem cestnem skladu. Gle
de udeležbe delovnih organizacij pri ureditvi te ceste pa ima krajevna 
skupnost možnos t pokreniti akcijo.-

Krajevna skupnost God ič bo investitor modernizacije ceste Kam-
n i k - G o d i č v višini razpoložljivih sredstev (35 milijonov SD). Cestni 
sklad in p ro račun bosta predvidena sredstva nakazala krajevni skup
nosti. 

SELA 
Adaptacija stavbe SZDL; zaprositi za denarno pomoč SO 

Kamnik in nalogo zapisati v resolucijo, ker pri sestavi predlo
ga resolucije ni bila upoštevana. 

Objekt stavbe S Z D L Sela je dan v uporabo krajevni skupnosti 
Sela. V p ro računu za leto 1973 pa tudi ni predvidenih sredstev za 
obnavljanje zadevnih objektov. Skupščina bo predlagala kulturni 
skupnosti, da iz svojega programa prispeva del sredstev. 

Skupščina naj posreduje pri temeljni kulturni skupnosti, da bo 
sofinancirala adaptacijo kulturne dvorane v višini 1 milijona SD. Pre
dlog sveta za družbeni načr t in finance predvideva sredstva v isti 
višini iz p ro računa . 

Sredstva KS, skupščina naj bi občasno pregledovala pora
bo. 

Na zahtevo krajevnih skupnosti bo skupščina imenovala posebno 
komisijo, k i naj bi preverila pravilnost poslovanja in porabe sredstev 
krajevnih, skupnosti. Porabo sredstev krajevnih skupnosti pa morajo 
predvsem kontrolirati občan i . 

Vzdrževanje ceste; poskrbeti je treba za vzdrževanje ceste 
do doma SZDL in pokopališča, ne pa da jo vzdržujejo samo 
do križišča 

Vzdrževanje ceste oziroma poti do doma S Z D L in pokopal išča 
sodi v pristojnost krajevne skupnosti. 

STRANJE - STAHOVICA 
Zazidalni načrt Zg. Stranje, pripombe kmetov, skliče naj 

se sestanek s prizadetimi 
Glede zazidalnega nač r t a za Zg. Stranje so že bil i sestanki s priza

detimi občan i , predložene so bile tudi pismene pripombe o b č a n o v , o 
katerih je že razpravljal pristojni svet, k i je celotno problematiko 
predložil v d o k o n č n o obravnavo SO Kamnik. 

VOLČJI POTOK 
Čistilne naprave; tovarne naj jih vgradijo na dimnike 

V letošnjem letu bo pristojna služba predpisala čist i lne naprave 
oziroma bo primerno ukrepala. 

Postavitev opozorilnih prometnih znakov 
Postaviti je potrebno opozorilne znake na cesti pred mostom v 

smeri Radoml j e - V o lč j i po tok -D up l i ca . Predlog je treba dostaviti 
komisiji za varnost in promet. 

DUPLICA 
Adaptacija oz. gradnja trgovine. Zakaj ne bi gradili vele

trgovine, kjer bi bilo možno dobiti vse. Če trgovsko podjetje 
tega ne zmore, naj zadevo prevzame drug interesent. 

Pričeti je postopek za odvzem zemljišča na Bakovniku in omogo
čiti gradnjo trgovskega lokala v čim krajšem času. 

Zemljišče za nadaljnjo gradnjo osnovne šole na Duplici je 
potrebno odkupiti, preden se začne gradnja srednješolskega 
centra. 

Zaradi pomanjkanja sredstev v letu 1973 odkup zemljišča ni mo
goč . 

Financiranje ureditve ulic na Trškem polju v letu 1972 
Upravni odbor sklada za urejanje in oddajanje stavbnega zemljišča 

na o b m o č j u obč ine Kamnik ter KS Kamnik sta v letu 1972 sklenila 
pogodbo o sofinanciranju urejanja ulic na Trškem polju v Kamniku . 

Pogodbena vrednost je glede na p red račun vseh teh del znašala 
1,040.000,00 din h kateri so prispevali svoj delež K S in občan i do 
ene polovice, in to 520.000,00 din. 

Princip financiranja manjših zaprtih ulic pa je bil 50 % K S in 50 % 
občan i v skladu s programom K S Kamnik. 

TUHINJ 
Trgovina na Lazah - obnovitev in ureditev lokala 
trgovina je v neprimernih prostorih. Trgovsko podjetje Kočna 

bomo o zahtevi volivcev glede adaptacije obvestili. 
Objekt je bil prodan trgovskemu podjetju Kočna nakar seje ugo

tovilo, da je hišo dejansko potrebno poruši t i . Dohodki trgovine ko
maj pokiivajo stroške in znaša letni promet okol i 250 milijonov SD. 
Trgovsko podjetje Kočna nima nobenega interesa, da bi vzdrževalo ta 
lokal, in če krajevna skupnost dobi investitorja ga bo prodalo. 

Bukova drva; zakaj je takšna razlika v ceni 
Odkup drv izvaja gozdni obrat Kamnik, ki sam do loča ceno glede 

na kvaliteto prevzetih drv. 
Teleofn po vaseh; nujen je v vsaki vasi po en telefon 
Takoj, ko bo montirana K A T C v Lazah. bo m o ž n o priključiti 20 

telefonskih aparatov. 

KAMNIk-PEROVO 
1'iispevek za uporabo mestnega zemljišča; volivci predla

gajo, naj se Zg. Perovo oprosti plačevanja prispevka, ker je 
komunalno neurejeno. 

Prispevek za uporabo mestnega zemljišča je predpisan v okviru in 
mejah urbanist ičnega načr ta za o b m o č j e o b č i n e Kamnik, in to za 
področj i , ki j ih zajema krajevna skupnost Kamnik in krajevna skup
nost Duplica. 

Prispevek za uporabo mestnega zemljišča je predpisan v okviru in 
mejah urbanis t ičnega nač r t a za območ je o b č i n e Kamnik, in to za 
področj i , k i j ih zajemata krajevna skupnost Kamnik in krajevna skup
nost Duplica. 

KAMNIK - ŠUTNA 
Javno kopališče; občina naj ga redno vzdržuje 
Z ureditvijo lastništva bo tudi d o k o n č n o urejeno vprašanje redne

ga vzdrževanja javnega kopališča kakor tudi gradnje garderob in sani
tarij. 

Komisija za varstvo okolja in čistoče; predlog za ustano
vitev 

Komisija za varstvo okolja bo imenovana na eni izmed prihodnjih 
sej skupščine obč ine Kamnik, o imenovanju te komisije pa je bila že 
razprava na zadnji seji skupšč ine . 

Stadion v Mekinjah; škoda toliko sredstev za objekt, na
menjen le nogometu 

Stadion v Mekinjah bo na voljo po dokončan ju investicij za vse 
špor tne panoge (atletika, rokomet in drugi šport i ) . 

Volivci predlagajo, naj bi se ukinjena olajšava za hiše, 
stare nad 50 let, upoštevala tudi v bodoče 

Z republiškim zakonom o prispevku za uporabo mestnega zemlji
šča so o b č i n a m odvzete možnos t i za odobravanje olajšav zunaj že v 
zakonu do ločen ih olajšav. 

KAMNIK - TITOV TRG 
Rušenje hiše ob Tunjiški cesti 
Hiša ob Tunjiški cesti naj se odstrani v skladu s priporočil i K S 

Kamnik in nekaterih zborov volivcev. Strokovne službe bodo pričele 
razgovore z lastnico. 

Vzdrževanje kopališča 
Že pred leti je bil sklep skupščine , da vzdrževanje objekta ureja 

obč inska zveza za telesno kulturo. S saniranjem nemogočega stanja 
bodo začeli verjetno jeseni 1973. Komisija za družbeni nadzor pri SO 
Kamnik je ugotovila, da je objekt v zanemarjenem stanju in so sedanji 
upravljavci slabo skrbeli za vzdrževanje. 

PODGORJE 
Cestna razsvetljava; ni bila urejena v letu 1972, kot je bilo 

, rečeno 
Za ureditev cestne razsvetljave na križišču Korenova in Kranjska 

cesta ter lokacij avtobusnih postaj naj krajevna skupnost predloži 
idejno skico za obravnavo in sklepanje na pristojnem svetu. 

Prometna varnost; neurejena in nevarna križišča, table za 
omejitev hitrosti 

Predstavnika krajevne skupnosti prosimo za pojasnilo, za katera 
neurejena križišča gre in kje naj se omeji hitrost. Če gre za križišče s 
Korenovo cesto - je urejeno. Manjka le zna l i 1 - križišče s prednos
tno cesto na prikl jučku ceste skozi Podgorje na regionalno cesto 314 
pri Korenovi cesti. Cestnemu podjetju Ljubljana bo predlagano, naj 
ta znak namesti. 

Trgovina v Podgorju; pojavlja se potreba po gradnji trgovi
ne 

Glede potrebe po gradnji trgovine v Podgorju je odgovor naveden 
že pod Godič in Komenda. 

Kdaj bodo dobili kmetijski zavezanci povrnjene prispevke 
za starostno zavarovanje za leto 1972. Gre za tiste zavezan
ce, ki tega prispevka niso bili dolžni plačati 

. Vsak o b č a n , ce je plačal do ločene d ružbene obveznosti, pa j ih po 
zakonu ni bil dolžan plačat i ali je plačal več , kot so mu bile odmerje
ne družbene obveznosti, je upravičen do povračila, ki se mu izplača 
na nismeno zahtevo. Takšen zahtevek je takse prost. 

KAMNIK - NOVI TRG 
Neurejena razsvetljava in nered v prometu v Novem trgu 
S sprejetim zazidalnim n a č r t o m se bodo kompleksno uredile vse 

komunalne naprave celotnega območ ja novega in starega dela Novega 
trga. Postavljena je vsa potrebna signalizacija. Postaji milice Kamnik 
bomo predlagali, naj pogosteje nadzoruje promet skozi Nov i trg. 

Širitev tovarne usnja in Alprema; prosijo za odgovor, kdaj 
in kje je bilo sklenjeno, da se lahko širita 

Tovarna usnja in Alprem širita svoje kapacitete v mejah industrij
skih con mestnega območ ja in v soglasju s pristojnim svetom. Nepo
sredno prizadeti morajo biti vabljeni k lokacijskemu ogledu, kjer bo
do izrazili svoja mnenja in stališča. 

MEKINJE - SEVER 
Prispevek za uporabo mestnega zemljišča; postavljeno 

vprašanje, v kakšne namene se trosijo ti prispevki 
Prispevek za uporabo mestnega zemljišča se troši po vsakoletnem 

programu, k i ga sprejme upravni odbor sklada, in to v okviru pro
gramskih usmeritev, ki j ih je sprejela skupščina o b č i n e Kamnik . 

Oprostitev prispevka za Mekinje, Zdušo; obveznost plače
vanja prispevka za uporabo mestnega zemljišča se sprejme s 
pogojem, da se urede komunalne naprave 

Prispevek za uporabo mestnega zemljišča se plačuje v okviru meja 
urbanist ičnega načr ta o b č i n e Kamnik, in to za območ j i , k i j ih 
pokrivata krajevna skupnost Kamnik in krajevna skupnost Duplica. 

Cesta treh talcev; pravno naj se uredi odstop lastništva 
zemlje za uporabo ceste v javno dobro 

Cesta dr. T. Zajca; podaljša naj se mimo Koncilja do Praz-
nikove hiše in dalje mimo Sitarja do brega 

Občina je naročila izdelavo zazidalnega nač r t a tudi za Jcranovo -
Mekinje, s katerim bo d o k o n č n o n a č r t n o rešena tudi kompletna ko
munalna ureditev tega območ ja . Na osnovi teh nač r tov pa bodo zače
li urejati posamezne komunalne naprave. Isto velja tudi za cesto Tine-
ta Zajca, s tem da naj krajevna skupnost zbere odstopne izjave 
lastnikov zemljišč, da ga prepuščajo v javno dobro. 

Ureditev pretokov; potrebno je urediti pretok potoka 
Osranec pod Cankarjevo c. in pretok na Poljčevi poti pri 
Špornu 

Zahtevka za ureditev pretokov potoka Osranec in pretoka na 
Poljčevi cesti sta opravičljiva. V okviru sredstev krajevne skupnosti 
bodo začeli delati. 

KAMNIK - ZAPRICE 
Naselje blokov ob smodnišnici; opozorilo urbanistom, ker 

je lokacija blokov neprimerna in nevarna 
Naselje blokov na scverncnrdelu Grabna je zgrajeno po sprejetem 

zazidalnem nač r tu za to o b m o č j e . 
Eksplozije v podjetju „Kamnik"; pritožbe občanov, da 

jim pokajo šipe; zato je nujno ukrepati 
Za pojasnilo smo zaprosili podjetje „ K a m n i k " Kamnik. 
Skladiščenje v Metalki; prometni režim dostave naj se u-

redi v imenu varnosti otrok in ureditve okolja 
Glede skladiščenja Metalke na prometnih površinah bodo ukrepale 

pristojne inšpekcijske službe ter tudi določi le nač in raztovarjanja bla
ga, uporabe zunanjih površin za skladišče kakor tudi čas raztova
rjanja. Vprašanje bomo v najkrajšem času uredili skupaj s predstav
niki šole in Metalke. 

Tunjiška cesta; nujno je urediti vsaj 50—100 m pločnika 
Ob d o k o n č n i izgradnji območ ja ob Tunjiški cesti bo zgrajen tudi 

ustrezen p ločnik . 
Ureditev okolice, parki, zelenice; nujna ureditev okolice 

zdravstvenega doma 
Ureditev okolja zdravstvenega doma ter adaptacija šol oziroma 

pleskanje fasad sodi v pristojnost upravljalcev objektov. 
Popravila in adaptacija šol — zagotoviti sredstva za prepo-

trebna popravila 
Temeljna izobraževalna skupnost združuje 75 % sredstev amortiza

cije šol, kar znaša letno 21,5 milijona S din, 25 % sredstev amortizaci
je ostane šolam za razna manjša popravila. Že dve leti se vsa združena 
sredstva amortizacije porabijo za popravilo šole v Tuhinju. Tako bo
do postopoma opravljene vse večje adaptacije šol iz sredstev združene 
amortizacije. Iz navedenih sredstev je m o ž n o , če ne v letu 1973, pa v 
letu 1974, ob sporazumnem dogovoru urediti tudi fasado osnovne 
šole Toma Brejca. 

Plačevanje stanarin; zakaj je bil izdan sklep za plačevanje 
stanarin v stanovanjskem podjetju 

Za pobiranje stanarin so pooblaščeni hišni sveti, poleg stanarin pa 
bodo stanovalci plačevali še druge storitve, ki bremenijo stanovanja 
oziroma skupne prostore. 

MOTNI K 
Prekategorizacija ceste Motnik-Zajasovnik; zakaj ni uvr

ščena v II. red, saj povezuje dve občini; predlog za financi
ranje iz cestnega sklada 

Po pomembnosti je cesta Motnik-Zajasovnik razvrščena v III. red 
ker nima pogojev za uvrstitev v višjo kategorizacijo. Za prekategoriza
cijo ceste naj krajevna skupnost pripravi ustrezne argumente in pred
loge. 

Ureditev mostu v Zajasovniku 
Za ureditev mostu v Zajasovniku bodo ustrezno ukrepali pri repu

bliški skupnosti za ceste in cestnem podjetju Ljubljana. 
Dodeljeno zemljišče za gradnjo gasilskega doma; ali je 

možnost, da zemljišče obdržijo kljub preselitvi 
Svet za družbeni načr t in finance je sprejel sklep o dodelitvi dela 

bivšega zadružnega doma za potrebe gasilskega društva, s tem da 
gasilsko društvo Motnik vrne zemljišče, na katerem je druš tvo name
ravalo zgraditi svoj gasilski dom. Preden bo SO namensko določi la 
uporabo zemljišča, bo zahtevala mnenje krajevne skupnosti. 

Regulacija Motnišnice 
Investicija znaša 50 milijonov SD. Zadevo je treba ponovno obra

vnavati pri splošni vodni skupnosti Ljubljanica-Sava. 

KAMNIK-ŽALE-KOŠIŠE-GRABEN 
Hiša na Tunjiški 1; volivci predlagajo, naj hišo podrejo ali 

uredijo arkade za pešce; če je zaščitena, naj zavod za spome
niško varstvo da obrazložitev 

Objekt ob Tunjiški c. 1 je spomeniško zašči ten ter po obs to ječem 
urbanis t ičnem in zazidalnem načr tu nj predviden za odstranitev. Sta
lišča in zahtevki zbora pa bodo posredovani pristojni spomeniški 
službi v Kranju in pristojnemu svetu. 

Baraka v Levstikovi ulici; nujno je rušenje in izselitev sta
novalcev; v Občanu naj se objavi, kdo je lastnik in kje so 
stanovalci zaposleni 

Po sklepu sveta za komunalne, gradbene in stanovanjske zadeve 
bodo leseni provizorij - barako v Levstikovi ulici podrli; z odselitvijo 
posameznih strank se ne smejo vseljevati novi stanovalci. Delovne 
organizacije so bile obveščene in zadolžene, naj delavcem, k i še stanu
jejo v tem provizoriju, č impre j zagotovijo druga ustrezna stanovanja. 

Tovornjaki v Levstikovi; Kočni naj se prepove vožnja s 
težkimi tovornjaki mimo barake 

Vprašanje bomo skušali rešiti v najkrajšem času skupaj s trgovskim 
podjetjem Kočna . 



Odmevi kmečkih uporov 
v Kamniku 3 

SLOVENSKI KMEČKI 
UPOR NA ŠTAJERSKEM 

Upor, ki jo leta 1635 zajel 
Spodnjo Štajersko, imenujejo 
nemški viri „slovenski kmečk i 
upor na Šta jerskem". 

Upor se je začel med podlož-
niki gospostva Ostrovica (Ostro-
vec) med Vranskim in Trbovlja
mi, kjer je gospodoval Feliks 
Schratlenbach, ki se je že leta 
1593 udeležil bitke pri Sisku in 
je kot stotnik služboval v Vojni 
krajini. Kot star vojak je bi l neiz
prosen in strog. Neusmiljeno je 
izterjeval od kmetov višje dajat
ve v denarju, živilih in tlaki, ki 
so bil i pač posledica novih bre
men in dajatev po tridesetletni 
vojni. Prvi odpor podložnikov 
proti Schrattcnbachu je bil že v 
januarju 1635. Ker ga graščak 
sam ni mogel udušit i , je zaprosil 
graško vlado za p o m o č . Prišel je 
odposlanec, da bi dosegel mirno 
poravnavo, toda oholi graščak je 
na Gomilskem vdrl v cerkev, v 
katero so se zatekli uporni pod
ložniku Pomiritev ni bila več 
možna . V aprilu je upor dobil že 
velik obseg. 

Uporniki so zavzeli glavne 
Schrattenbachove gradove 
Ostrovico, Heckenberg in Burgo-
tall j užno in severno od Vranske
ga ter jih oropali. Grašč ino Vol j -
sko pri Žalcu so v treh urah po
polnoma razdejali in pobili vse, 
ki niso utegnili ubežat i . Upor se 
je nato razširil na posestva ljub
ljanske škofije v zgornjo Savinj
sko dolino, kjer so zavzeli grašči
ni Rudnik in Vrbovec ter se 
ustavili pred Gornjim gradom. 
Grajskega poslopja niso napadli 
in ni znano, zakaj so mu prizane
sli. Proti severu vse do Pohorja 
in Dravskega polja je v dveh ted
nih upora (od 24. aprila do 3. 
maja) padlo 35 graščin, samosta
nov in župnišč . Samostan v Ži
cah ni toliko trpel, pač pa sta 
bila hudo prizadeta samostana v 
Studenicah in Jurkloš t ru . Pone
kod so se uporniki hudo znesli 
nad gospodo in so pobili vse, ki 
se niso pravočasno umaknili . 

Upor pa ni ostal omejen samo 
na Štajersko, marveč se je razši
r i l tudi na Kranjsko. Tuhinjski 
podložniki so oropali Špital ič, 
kmetje so se dvignili tudi pri Ve-
lesovem in Brdu, nemire je 
obču t i lo škofjeloško gospostvo, 
na katerem so se začeli zbirati 
puntarski oddelki . Večje skupi
ne so se zbrale na Gorenjskem 
tudi na Bledu, ob K o k r i in pri 
Kamniku. Iz Gorenjskega je se
galo gibanje tudi preko Kara
vank (B. Grafenauer, Kmečk i 
upori na Slovenskem, str. 300). 
Gospoda iz gradov je bežala v 
mesta, toda ta so bila bolj naklo
njena kmetom kot gospodi. 

Upor na Spodnjem Štajer
skem je udušila vojska. Iz vojaš
ke krajine je prišlo 1300 grani-
čarjev, k i so 22. maja potolkl i 
k m e č k e če te pri Šoštanju. Sredi 
julija pa so se vdala tudi nova 
žarišča upora na Štajerskem. 

NAPAD NA GRAŠČINO V 
ŠPITALIČU 

Nas zanima predvsem dogo
dek v Špital iču, k i ga zgodovi
narji omenjajo le mimogrede, ka
kor smo navedli že v prejšnjih 
vrstah. Največ najdemo o tem v 
sestavku, k i ga je obravnaval zgo
dovinar A . Dimitz (Blaetter aus 
Krain 1865. str. 83). Dimitz pi
še: Leta 1635 je na Spodnjem 
Štajerskem izbruhnil upor, ki je 
ogrozil tudi Kranjsko. Že 22. fe
bruarja je cesar Ferdinand poslal 
iz Gradca ukaz kranjskemu vice-
domu, da ujame in zapre vse po
begle puntarske podložnike iz 
Ostrovice. (Vicedom je deželni 
vladarjev/namestnik. Tokrat je 
to s lužbo upravljal Ottavio Pani-
zol). V zvezi s tem ukazom je 7. 
maja poroča l vicedomov tajnik 
Hitzing iz Ljubljane spodjeav-
strijski dvorni komori (vrhovne
mu državnemu uradu): V celj
skem okrožju nastali upor se ni 
razširil samo po Štajerski, ampak 
je segel tudi na Kranjsko. V 
kamniškem okraju je našel mno
go privržencev pri tuhinjskih 
podložnikih , k i so z nekaj podlo
žniki iz Križa pri Kamniku in s 
podložniki kamniške starigrajske 
gosposke že izropali graščino v 
Špital iču, zdaj pa prodirajo proti 
Brdu ob Podpeči , proti Mekin
jam in v Moravsko kotl ino. 

Kakor vidimo iz tega poroči 
la, so puntarji špitališko graščino 
napadliv zače tku maja. Graščak 
Franc Thaller, k i je šele pred 30 
leti kupil špitališko posest od 
Vetrinjskega samostana, se je 
pred kmečk imi nemiri gotovo že 
prej umaknil na varno. Slika iz 
Valvazorja nam kaže cerkev in 
graščino kakih 50 let po tem do
godku, ko šmartinski župnik 
Franc Paglovec leta 1728. Zidati 
so začeli 1. aprila pod vodstvom 
polirja Matije Goriška. Cerkev so 
obrni l i ; tam, kjer so bila prej gla
vna vrata, je zdaj prezbiterij. De
lali so do 24. avgusta, nato pa so 
šele leta 1730 nadaljevali delo. 
Do leta 1735 so zgradili še mež-
nijo. pri cerkci pa obok iz leh
njaka. 

PREPREČEN NAPAD NA 
KAMNIK 

O kasnejših uporih podložni
kov proti gosposki imamo samo 
kratke zabeležke, ki pa le malo 
povedo o vzrokih in obsegu 

uporniškega gibanja. 
Leta 1675 je prišlo do kmeč

kih nemirov v gospostvih Križ, 
Kamnik,Mengeš in Brdo, vendar 
je upor ob t iča l v svojih zače tk ih . 
Daljši spor pa so imeli podložni
ki v Smledniku, k i so se od 1684 
do 1688 upirali tlaki, češ da pla
čujejo robotnino. Smledniški 
podaniki so se še enkrat leta 
1789 in 1790 uprli proti dajat
vam, pa je upor zadušila vojska. 

Pač pa je bil leta 1749 Kam
nik v nevarnosti, da ga napadejo 
uporniki iz gornjegrajskega ško
fijskega gospostva. Ti so se nam
reč uprli , da bi plačali novi da
vek na sol, ki so ga takrat uvedli. 
Močne skupine upornih podlož
nikov so se začele zbirati v Gor
njem gradu, Lučah in Tiroseku z 
namenom, da napadejo solni u-
rad in skladišča soli v Kamniku 
in odnesejo sol, da j im ne bi bilo 
treba plačati visokih dajatev. 

Urednik mitniškega urada v 
Kamniku je bil takrat Martin De-
tela. Matija Žagar, najemnik paš-
niških predelov pod sv. Primo
žem in Servij Pogočnik iz Gor
njega grada. Dctela je vznemirju-
joče vesti sporoči l kraljevemu 
odposlanstvu v Ljubljano in za
prosil za p o m o č . Iz Ljubljane so 
mu ukazali, naj se v Kamniku ja
vi pri poveljujočemu in zaprosil 
za p o m o č . Iz Ljubljane so mu 
ukazali, naj se v Kamniku javi 
poveljujočemu čas tniku. Tako 
je vojska preprečila napad na sol
ni urad v Kamniku . 

V spomin na pretekle dogod
ke in na poudarek tur is t ične za
nimivosti in zgodovinske važ
nosti Špital iča, bi na najvidnej
šem mestu cerkvenega zidu vgra
dili p loščo s približno nasled
njim napisom, ki bi ga po preu
darku skrajšali ali spremenili: 

Tu , pod Kozj im hrbtom, je 
po letu 1204 mejni grof Henrik 
Andeški ustanovil gostišče ho-
spital, po katerem je kraj dobil 
ime Špital ič . Skozi Tuhinjsko 
dolino je v srednjem veku vodila 
glavna pot med Štajersko in Pri 
morjem. Od 1 251 do 1608 so bi
li lastniki hospitala menihi iz Ve-
trinja na Koroškem. V dobi 
kmečk ih uporov so se v maju 
1635 podložniki uprli graščaku 
in napadli grad nekdanji ho-
spital. Cerkev jc prezidal v se
danjo obliko leta 1735 župnik 
Franc Paglovec. Grad so razrušili 
partizani junija 1944. 

Tako bi v sklopu našega turi
stičnega programa prišel tudi 
Špitalič do svoje zaslužene velja
ve, kar bo z asfaltiranjem cestiš
ča še pomembnejše . Napisana 
plošča naj bi bila č rna z belimi 
č rkami , obrnjena proti cesti in 
vidna že od da leč . 

I.Z. 

V . 

KULTURNI KOLEDAR 

Novosti y kamniški 
ljudski Knjižnici 
ROMANI 
Hotchner, A . : Zaklad 
Maurois, A . : V . Hudo 
Neumann, R.: Nemogoč sin 
Kraigher, L . : Kontrolor Škrobar 
Sartre, J . : Muhe. 
Taufer V . : Prigode 
Gardonvi , G . : Zvezde nad Fgrom 
Holland-Bcnarv: Babica in vnuki 
Kazantzakis, N . : Grk Zorbas 
Kovač, T.: Spomini barona Valvazorja 
Christie, A . : Usoda 
Parise, G . : Zaroka 
Zidar, P.: Hokuspokus kaplan 
Bol i , H . : Skupinska slika 
Sussann, J . : Dolina lutk 
Suyin, H . : Ranjeno drevo 
Kuznecov, A . : Babji jar 
Šumenjak, K . : Izpoved zdravnika 
Mertens, M . : Lovčeva žena 
Norden, P.: Salon Ki t ty 
Mason, F . : Tri pristanišča 
Groult , B. : Bilo je dvakrat 

STROKOVNA DELA 
Zeželj: Prizori iz kmečkega punta 
Zadnikar M . : Hrastovlje 
Plutarh: Aleksander Vel ik i 
Vezjak, D. : Trženje v. . . menjavi 
Vogrič, R.: Boj Bclokranjcev 
Zbirka zakonov o združenem delu 
Razni slovarji 
Enciklopedija za ouoke 
Forman-Svme: James Cook 
Kardelj L . : Temeljni vzroki. . . ustavnih sprememb 
Friedrich, H . : Struktura. . . lirike 

KAMNIŠKI 
PIONIRJI 
IMAJO 
SVOJO 
KNJIŽNJICO 

Letos, na dan mladosti, so se na
šim pionirjem odprla vrata v pionir
sko knjižnico in č i ta ln ico . 

Tega dne so v prisotnosti obč in
skih in pol i t ičnih predstavnikov in 
mnogih bralcev, odprli pionirski od
delek Ljudske knjižnice Kamnik. 

Oddelek je obstojal že preje, se
daj so ga preselili v pritličje v tri 
prostore, veliko izposojevalnico s či
talnico. Med domala 4.000 izvodi, 
so pregledno razvrščene slikanice za 
najmlajše cicibane, povesti in pravlji
ce za šolarje nižjih razredov ter raz
na čtiva in strokovne knjige za zah
tevnejše bralce višjih razredov. V po
moč in nasvet je nova strokovna 
m o č . 

Mladi obiskovalci so takoj odkri l i 
prijetno in svetlo či ta lnico in mnogi 
posedejo in se z vnemo lotijo branja 
revij in knjig. 

Obisk je iz dneva v dan večji. 
Loči tev oddelkov ni zmanjšala 

obiska, nasprotno, preložitev sklada 
o m o g o č a preglednost in izposojo 
brez zastojev. 

Turiste in obiskovalce parka pa 
bo iznenadila či talnica na prostem, 
v senčnem prostoru za knjižnico 
kjer jc mogoče posedeti in izbirati 
revije. 

Z . S . ' 

V zadnji številki kamniškega ob
čana smo objavili prispevek dr. M i 
loša Levičnika o mostu v Nevljah, ki 
je še vedno brez vsakega opozorila, 
da so tu v marcu 1938 odkri l i kosti 
mamuta. Okostje mamuta zdaj zbu
ja pozornost v naravoslovnem muze
ju v Ljubljani. Kamničan i se še dob
ro spominjajo tega odkritja, ki jc 
vzbudilo veliko pozornost v znan
stvenem svetu, saj so ob kosteh našli 
tudi malo rezilo ah praskalo iz kre
mena, s katerim je človek rezal ma
mutovo meso in ga praskal od kosti. 
Kakor sodi arheolog dr. Stane Gab-

sodobnik prebivalcev P o t o č k e zijal-
ke in krapinskega č loveka. Kakor 
vemo, je ta najdba v zvezi s s rečno 
okolnostjo, da so takrat kopali novo 
strugo za Nevljico, k i je pod nevelj-
skim pokopa l i ščem delala veliko 
zanko in poplavljala okol ico. 
Inž. Karel Kumer, k i je napravil na
čr t in vodil delo, je zamislil temelje 
mosta prav sredi najdišča mamuto-
vih ostankov. Če ne bi v trenutku, 
ko je delavec vrgel iz globine mamu-
tovo kost, za katero je menil , da jc 
vrbova korenina, prišel mimo kam
niški župan Nandc Novak, k i je dal 

Mamutov most 
rovec, je bilo to praskalce izdelano 
pred 50.000 leti in dokazuje prisot
nost človeka v tem kraju, k i je bil 

ustaviti delo in opozoril o najdbi 
bansko upravo in muzej, bi naslednji 
dan zabetonirali temelj in mamut bi 

ostal še naprej v zemlji. Mostu v 
Nevljah pa od takrat pravijo „ma-
mutov most". 

Tur is t ično društvo v Kamniku je 
že lani postavilo v program oznako 
več zanimivih in znamenitih krajev v 
kamniški okol ic i , med njimi tudi 
mamutov most. Predlog je b i l , da bi 
med dva stebra na mostni ograji 
vgradili železno p loščo z mamutovo 
sliko in napisom: Pri kopanju temel
jev za ta most so (14. marca) 1938 
našli mamutovo okostje in ugotovili 
pristnost človeka v tem kraju pred' 
50.000 leti . 

Na naši sliki jc obrnjen proti nam 
levi mostni opornik, pod katerim so 
pri kopanju najnižje plasti temelja 
našli prvo mamutovo kost. Potem so 
kopali na vse strani. Če vzamemo za 
izhodiščno t o č k o v strugo segajoči 
vogal lega 4,8 m širokega opornika z 
dobro vidnimi obdelanimi kamni, 
potem so prekopali zemljišče v 
smeri proti Nevljam v dolžini 14,3 
metra, čez most v novo strugo Nev
ljice pa 4 metre. Skupna dolžina 
prekopanoga zemljišča ob cesti je 
torej 18,3 metra. Ob strugi Nevljice 
prekopano zemljišče pa je v obeh 
smereh od izhodiščne t o č k e po 6 
metrov, torej skupaj 12 metrov. Zu
naj tega pravokotnika niso preisko
vali zemljišča, ker-je zmanjkalo sred
stev, zato so 7. aprila ustavili delo. 
Verjetno bi našli še kako mamutovo 
kost, saj skelet v naravoslovnem mu
zeju v Ljubljani ni popoln. Prisot
nost človeka ob mamutu je že ob 
kopanju vzbudila dvom, da bodo na
šli popolno okostje na enem mestu, 
ker so takratni prebivalci raznesli 
razne dele velike živali. 

I.Z 

Izseljeniška matica podružnica 
K A M N I K Domžale je v svojem 
delovnem programu sklenila naveza
ti tesnejše stike z zdomci, ljudmi, k i 
so za krajši ali daljši čas zapustili 
svoj domač i kraj. 

Ugotovili smo. .da je i / obč ine Kam
nik približno 450 ljudi na delu v tu
j in i . Odšli so za boljšim kosom kru
ha, kot so ga imeli doma. Vsi niso 
tega dosegli. Mnogi garajo bolj kol 
doma. opravljajo slabša dela, drugim 
se je sreča nasmehnila. Vsi pa so še 
večino čus tveno navezani na svoj roj
stni kraj, in si hočejo č imprej ustva
riti pogoje za vrnitev. Pošiljajo do
mov denar za lasten dom, za nakup 
stanovanja, drugi spet želijo, da bi 
j im skupnost v domač i obč in i to 
omogoči la . 

Nekateri so pustili doma otroke -
ni dobro, da otrok odrašča brez ma
tere in oče t a . Starše v tujini pa spet 
muči hrepenenje po skupnem dru
žinskem življenju. Domovina kliče 
vse nazaj. 

Sklenili smo, da bomo preko glasila 
S Z D L KAMNIŠKI OBČAN navezali 
stike z vsemi zdomci. 

V časopisu bomo odprli posebno 
rubriko. Tako bi bili prek časopis
nih stolpcev domačega glasila sezna
njeni ž razmerami in pogoji doma, 
zdomci pa bi pošiljali prispevke o 
svojem napredku in težavah v tujini. 
Na razna vprašanja: o hranilnih vlo
gah, vrnitvi, zaposlitvi doma, bi ob
časno odgovarjal strokovnjak. Zato 
pa potrebujemo podatke in t o č n e 
naslove. 

V ta namen smo poslali na ma t i čne 
urade, šole.in vsem, k i nam lahko v 
tej akciji pomagajo, anketne liste z 
naslednjo vsebino: 

A N K F T N I LIST: 

1. Priimek in ime 
2. Rojstni podatki in kraj bivanja 

pred odhodom v tujino 
3. Sedanji naslov v tujini 

4. A l i jc v tujini sam ali z družino in 
kol iko otrok ima 

5. A l i otroci obiskujejo oziroma 
imajo možnost obiskovati sloven
sko šolo 

6. Poklic (kvalifikacija) 
7. Od kdaj je na delu v tujini in če 

sc namerava vrniti . (Kdaj? ) 
8. Opomba (želje). 

Podružnica slovenske izseljeniške 
matice za občin i Domžale-Kamnik 

Podpis osebe, ki jc anketni list izpol
nila 

Prosimo svojce, da na ma t i čnem 
uradu svojega področ ja izpolnijo 
anketni list, lahko pa odgovorite kar 
na vprašanja, objavljena v tem član
ku. 

Izpolnite, odrež i te in pošljite na 
občinski odbor S Z D L Kamnik. 

Marica Brejc 

Koncert narodne 
pesmi 

Konec maja je moški pev
ski zbor L I R A po uspelih 
koncertih v počast i tev 90-
letnice obstoja društva v 
Kamniku, Trstu, Ljubljani, 
Celovcu in v Celju, spet prip
ravil nov program. Tokrat je 
naštudiral spored slovenskih 
narodnih pesmi v priredbi 
Franceta Marolla. 

Ime pokojnega Franceta 
Marolta je neločljivo poveza
no s slovensko ljudsko pes
mijo, saj ji je posvetil vse 

svoje moči in vse življenje, je 
v program koncerta zapisala 
dr. Zmaga Kumer. 

Spored koncerta, ki so ga 
Liraši pripravili v veliki dvo
rani D O M A je obsegal osem
najst narodnih pesmi v Ma-
roltovi izvedbi. V prvem 
delu koncerta so o b č u t e n o 
zazvenele gorenjske, primor
ske in prekmurske pesmi, v 
drugem delu pa so prevlado
vale ljudske pesmi s Koroš
ke. Zbor je zak l juč i lkonce r t 

z Ribniško in z dolenjsko 
Kangalilejsko ohcetjo, s pes
mijo z Lirinega „železnega" 
repertoarja, ki je na turnejah 
znova osvajala poslušalce ši
rom po Evropi. 

Zbor pod vodstvom prof. 
Sama Vremšaka je tudi tok
rat potrdil svojo visoko kva
liteto, saj je L I R A lani že 
drugič zapored osvojila prvo 
mesto v radijskem tekmo
vanju moških pevskih zbo-
r o v : F .S . 

Gradnja kamniškega vodovoda 
dobro napreduje: Te dni bo 
podjetje Nevo iz Celja opravilo 
prvo fazo del pri gradnji novega 
kamniškega vodovoda, skoraj 
dva tisoč metrov azbestno ce
mentnih cevi premera 50 cm od 
zajetja na Iverju do mostu pri 
osnovni šoli Stranje. Od tod 
dalje proti Kamniku bo zaen
krat tekla voda šc po starih ce
veh premera 1 2,5 cm. 



KAMNIK 
Planinski svet, škrlat v jutranji zori , 
pod tvojim vznožjem mesto se budi, 
na strmi skali cerkvica kipi 
in stari grad med smrekami in bori . 

Čez tihe Žale šel sem na kalvarijo 
med kamenjem in trnjem v mladih dneh, 
med cvetjem sanjal v toplih sem n o č e h , 
ob Bistrici strmel v večerno zarjo. 

Podobe so lepot oč i mi pile 
in v senci duše slike so ostale, 
k i so nektere v svitu se rodile. 

A mnoge teh le v sanjah bodo spale, 
v mrakove poznih dni bodo svetile 
in v grobu mi spomine šepetale. 

Maksim Gaspari 1920 
(slikar in ilustrator) 

VEČER MLADIH POETOV 
Literarni krožek gimnazije Rudolfa Maistra je pred dnevi v dvorani nad 

kavarno pripravil zanimiv recital pesniških poskusov kamniških gimnazijcev. 
Svoje pesmi so brali Mojca Podobnik, Mojca Založnik, Maja Slapšak, Iztok 
Meglic, Iztok Kuret in Srečo Zaje. Nastopajoče in njihova pesniška hotenja 
pa je v uvodu predstavila Danica Simšič . 

_V svojih delih so mladi razmišljali o življenju, ljubezni, vesolju. Za razpo
loženjsko glasbo pa je poskrbel Igor Belšak s svojo kitaro. Vsekakor pobuda 
mladih gimnazijskih literatov zasluži vse priznanje. 

• ŠTIRJE OPROŠČENI MATURE 
Na gimnaziji Rudolfa Maistra v Kamniku je bilo ob koncu šolskega leta v 

obeh če t r t ih razredih 44 dijakov, 16 fantov, in 28 deklet. Od teh j ih je 
izdelalo razred 39 ali 88,6 odstotka, ostalih pet pa ima popravne izpite. 
Štirje so izdelali z od l ičn im uspehom, 14 s prav dobrim, 20 z dobrim in eden 
2 zadostnim uspehom. Uspeh je glede na prejšnja leta kar dober. Odlični 
učenci Ema Iskra iz Kamnika, TOmaž Mihelčič iz Mengša, Alojz Ri f l z 
Gozda in Mojca Založnik iz Komende so oproščen i opravljanja zaključnega 
izpita ali mature. Četr tošolc i so končal i pouk 5. junija, ko so se z vsakoletno 
predajo ključa naslednikom in obhodom po mestu poslovili od gimnazijskih 
klopi . Tretjcšolci so 11. junija odšli na proizvodno delo v kamniške tovarne, 
ostali razredi pa so končal i pouk 20. junija. Zaključni izpit so opravljali 
kandidati od 20. do 26. junija. O podrobnih rezultatih uspeha v šolsjccm letu 
1972/73 bomo poročal i v naslednji številki Kamniškega o b č a n a . V novem 
šolskem letu bodo lahko vpisali v prvi razred gimnazije 108 učencev . 

• RAZVREDNOTENA PRIZADEVANJA? 
Kamniško-domžalski s imfonični orkester, k i je že nekajkrat izpričal svojo 

kvalitetno raven, je 15. junija pripravil svoj letni simfonični koncert. 
Žal pa so Kamničani pokazali kaj malo razumevanja za prizadevanja tega 

50-članskega orkestra. V veliki dvorani Doma se je zbralo le 39 (devetintri-
dest) poslušalcev, na odru pa je bilo 49 članov orkestra. Poleg lepakov so 
poslali vabila v osem največjih delovnih organizacij s p o m o č j o , naj j ih razde
lijo med delavce. Na koncertu pa nismo opazili nit i kamniških kulturnikov in 
prosvetnih delavcev. 

Orkester je kljub slabi udeležbi odigral pripravljeni program. Pod vod
stvom dirigenta Tomaža Habeta so izvedli dela Albinonija, Svendsna, Boro-
dina, Griega in za zakl juček dva stavka Schubertove N e d o k o n č a n e . Vse 
priznanje prizadevnim glsbenikom, k i najbrž težko razumejo tak odnos Kam-
ničanov do kulturnih storitev, kot so ga pokazali tokrat. 

Maksim Gaspari in kamniško mesto 
V renesančnem prit l ičju gra

du Zaprice bo do konca julija 
odprta razstava del Maksima 
Gasparija, posvečena slikarjevi 

(1900-1905). Iz prenekatere vin
jete, skice, k i jo je Gaspari poslal 
z Dunaja Sadnikarju v presojo, je 

. kasneje nastalo zrelo delo. Med 

M I K . 

90-letnici. Letnice razstavljenih 
del sklenejo v krog več kot 70 
let mojstrove ustvarjalnosti, saj 
datirajo slike od 1898 (Slanik) 
do 1972 (4 Veronike). Prav 
zače tna in zadnja dela pa so dala 
kamniški razstavi ime. 
. Zgodnja dela segajo v čas, ko 
so mladega nadarjenega Gaspari
ja vezale tesne prijateljske vezi 
na Kamnik in še posebno na nje
govega mentorja in mecena živi-
nozdravnika Josipa Nikolaja 
Sadnikarja. Sadnikar je bil nam
reč tisti, ki jc spremenil življenj
sko pot trgovskega pomočn ika 
Gasparija v življenjsko pot slikar
ja Gasparija. Sadnikar je opazil v 
izložbi Murnikove trgovine na 
Sutni „ S L A N I K A " . Dobro nasli
kana risba ga je opozorila na 
Gasparijev talent. In odloči l se 
je, da bo omogoči l nadarjenemu 
fantu študij , najprej na Umetno-
obrtni šoli v Ljubljani in nato na 
Dunaju. 144 ohranjenih Gaspari
jevih pisem, razglednic in kart 
(nekatera so tudi na razstavi) 
nam danes dokumentirano pri
povedujejo o težkem, a upornem 
študiju mladega Gasparija 

vrsticami izvemo tudi o takrat
nem kulturnem življenju na Du
naju (razstave in prireditve), o 
odnosih med našimi š tudent i 
(Birolla, Smrekar, Peruzzi, Meš-
trovič, Gaspari) in sledimo vid
nemu napredku Gasparija - sli
karja. 

Poudarek kamniške razstave 
je na zgodnjih delih (1900-1905: 
4 Veronike, Stari grad nad Kam
nikom, Tivol i , Rokovnjači itd.), 
od katerih so nekatera omenjena 
v ohranjenih pismih. O tem ob
dobju je spregovoril v katalogu, 
k i spremlja razstavo, univerzitet
ni profesor dr. Stane Mikuž. Sl i -
karjevim prvencem sledi nato na 
razstavi nekaj zrelejših del, cik
lus 4 Veronik (1971-1972) pa 
razstavo s imbol ično zaključuje. 
Po več kot 70 letih se mojster 
Gaspari ponovno vrne v motivni 
svet Kamnika, hkamniški Vero
niki , zato nosi kamniška razstava 
ime: M A K S I M G A S P A R I IN 
KAMNIŠKO M E S T O . 

M . Z . 

GASPARI: RAD IMAM 
KAMNIK 

Otvoritve razstave svojih 
del v kamniškem muzeju na gra
du Zaprice, k i te dni zbuja veli
ko zanimanje številnih obisko
valcev, se je udeležil tudi avtor 
Maksim Gaspari. 

Po pozdravnem nagovoru tov. 
Mirine Zupanč ičeve , ravnateljice 
Muzeja in govoru univerzitetne-

Maksim Gaspari: Malograjska bajka 

Maksim Gaspari na otvoritvi raz
stave podpisuje svoj portret, k i 
ga je ob tej pri ložnosti narisal sli
kar Lojze Perko. 

ga profesorja dr. Staneta Miku-
ža, ki je orisal slikarjevo življenj
sko pot in njegovo povezanost s 
Kamnikom, je devetdesetletni 
umetnik pripovedoval o svojem 
bogatem slikarskem življenju. 
Prebral je tudi sonet o Kamniku , 
ki ga je napisal pred 53 leti. 

„Se spomniš , kako sta se z ge
neralom maistrom peljala v koč i 
ji preko Mure", je slikarja vpra
šala kamniška ljubiteljica umet
nosti Panika Kratnarjeva in ga 
spomnila na čase, ko je Gaspari 
sodeloval z Maistrom v bojih za 
slovensko Koroško . „ 0 , tega se 
pa še dobro spomnim", je odvr
nil slikar. 

V prijetnem kramljanju in 
brskanju po spominih je minila 
ta prisrčna otvoritev slikarjeve 
razstave, kakršne so pri nas red
ke in ki pomeni za Kamnik velik 
kulturni dogodek. 

V pogovoru nam je Gaspari 
dejal, da ga na Kamnik vežejo le
pi spomini in da zelo rad odstopi 
svoj sonet o Kamniku , ki doslej 
še ni nikjer objavljen, za objavo 
v našem glasilu. Dodal pa bo še 
vinjeto s kamniškim motivom. 
To svojo obljubo je že po nekaj 
dneh izpolni l . Zato lahko danes 
predstavimo Gasparija tudi kot 
pesnika. 

F.S. 

.J 

Patriarha Bertolda smo v prejšnjem nadaljevanju zapustili v januarju leta 
1251, ko je že mesec dni po smrti cesarja Friderika II. sklenil mir z goriškim 
grofom Majnhardom. Nato pa se je spet podal v naše kraje. Iz Tolmina je 
odšel v Slovenj Gradec, kjer je 14. marca 1251 izdal neko listino za grofa iz 
Strmca pri Vrbskcm jezeru. Verjetno je takrat potoval skozi Kamnik in se tu 
spet zadržal nekaj časa. Pri 70 letih si je po naporni ježi pač moral privoščiti 
daljši poč i tek . V Slovenjem Gradcu pa se je mudil vsaj dva meseca ali pa še 
več, saj je še 24. aprila izdal hstino za samostan v Studenicah. Verjetno je 
čakal , da bodo k o n č a n a dela pri cerkvi, k i jo je dal zgraditi v čast svoji 
nečakinji Elizabeti, hčerki umorjene ogrske kraljice Gertrudc. Elizabeto je 
namreč papež leta 1236 prištel med blažene in cerkev praznuje god sv. 
Elizabete Ogrske ali Turinške, (v Turingiji na Nemškem je n a m r e č umrla) 17. 
novembra. Elizabeta je bila sestra madžarskega kralja Bele IV. Patriarh Ber
told je v Slovenjem Gradcu 30. aprila slovesno posvetil cerkev sv. Elizabete 
in ob tej priložnosti je poklonil Oglejski cerkvi Slovenj Gradec in vso svojo 
lastnino v slovenjgraškem okraju z vsemi pravicami pri sodstvu, eolnini in 
kovanju denarja. S tem darom jc dobila Oglejska cerkev precejšen kos sloven
skega ozemlja. Slovenj Gradec pa je takrat pol i t ično sodil h Koroški in ne k 
Štajerski. To je bilo zadnje dejanje patriarha Bertolda na naših tleh, ker ne
verno t o č n o , kdaj je hospital pod Kozj im hrbtom izročil v last Vetrinjskemu 
samostanu. Menihi iz Vetrinja so že dalj časa oskrbovali hospital na Ljubelju 
v zadovoljstvo potnikov in patriarha, zato je poskrbel, da bi bi l po njegovi 
smrti tudi hospital v Tuhinjski dolini v dobrih rokah. Listino o daritvi je 
napisal na poti v Slovenj Gradec ali pa v zače tku maja, ko se je vračal v 
Purlanijo in se za vedno poslavljal od naših krajev. Namenjeno mu je bilo le 
še nekaj dni življenja. K o se je vrnil v Čedad , je tam umrl 23. maja 1251, le 
nekaj mesecev kasneje kot cesar Friderik II. Tako sta z odra svetovne poli t i 
ke odšli v kratkem presledku dve pomembni osebnosti. Naslednik patriarha 
Bertolda je bi l Gregor de Montelongo (1251-1269), ki ni mogel zadržati 
prodiranja Benečanov v Istri. Bertold je bil zadnji Oglejski patriarh nemške 
narodnosti, odslej pa so patriarhov prestol zasedali cerkveni dostojanstveniki 
italijanske narodnosti. T i so le redko obiskovali naše kraje./Vendar je pot, ki 
jc vodila čez Tuhinjsko dolino s hospitalom v Kamniku in pod Kozj im 
hrbtom bila še naprej edina zveza med sedežem oglejskega patriarha v Furla-
niji in Štajersko do Drave, ki je v cerkvenem pogledu sodila pod Oglej. 
Slovenj Gradec pa je b i l sploh last Oglejske cerkve. Iz številnih listin bomo 
lahko zaključili , da je tudi vojvoda Ulr ik skrbno pazil na hospital v Tuhinjski 
dolini , ko so ga leta 1251 prevzeli menihi iz Vetrinja na Koroškem. Zdaj pa 
spregovorimo še nekaj o dejavnosti patriarha Bertolda v naših krajih. 

G ORNJEGRAJSKI SAMOSTAN 
O samostanu v Gornjem gradu moramo povedati kaj več , saj se je njegova 

posest raztezala tudi po ozemlju današnje kamniške obč ine . Večkra t smo ga 
že omenili , zato jc prav, da dopolnimo podatke, k i so za poznavanje pretek
lih dogodkov našega kraja pomembni in jih ne moremo izdvojiti iz njihovega 
zgodovinskega okvirja. Zgodovina gornjegrajskega samostana sega daleč na
zaj, ko je Diebald iz Chagere 7. aprila 1140 zapustil Oglejski cerkvi svoj grad 
in posestva, da bi tam ustanovili benediktinski samoslan. Diebald namreč ni 
imel potomcev. Grad in dvor ter nekatera posestva je obdržala Oglejska 
cerkev, ostalo pa je bila last samostana. Meja je šla po vrhu Menine na 
Črnivec, od tam na Ojstrico in vrh Rinke, na vzhodu pa do Olševe. Gozd je 
bil patriarhov, vendar je patriarh podelil samostanu pravico, da ga smejo 
iztrebljati za novine in si tako širiti posest. Samostanu so v 13. stoletju 
priključili župnije v Skalah, Breslovčah in Pilštajnu. O gornjegrajskem samo
stanu smo večkrat govorili v zvezi s patriarhom Bertoldom, pa tudi kasnejša 
zgodovina Kamnika ga bo večkrat omenila, saj je pot iz Ljubljane v Gornji 
grad vodila skozi Kamnik. 

Leta 1231 je 18. septembra patriarh Bertold v Rečici v Savinjski dolini 
razsodil o b t o ž b o proti Lenartu in Ivanu pri Vranskem. Oba sta ponoč i skri
vaj vdrla v samostan v Gornjem gradu, prebila stene in pobrala denar. Sicer 
sta po tedanjem pravu zaslužila smrtno kazen, vendar ju je na prošnjo opata 
Alberta in drugih patriarh osvobodil s tem, da gresta čez morje drugam., 
Vlomilca sta izgubila fevdno pravico na posestih, njuni sestri pa sta obdržali 
svoj del, namreč 9 njiv in polj. 

Oglejski patriarh Bertold je leta 1237 prosil papeža, da bi benediktinski 
samostan v Gornjem gradu, ki spada neposredno pod papeževo oblast, pov
zdignil v katedralno cerkev ali pa tja prestavil Pičansko cerkev iz Istre, ki ima 

malo kanonikov. Patriarh je že prej tožil papežu, da se njegova vladikovina 
razprostira 10 dni hoda do Ogrske in je ne more zadostno obhodit i . Zato naj 
papež povzdigne cerkev v Gornjem gradu v katedralo ali pa tja prestavi 
o b u b o ž a n o škofijo iz Istre. Papež je v zvezi s patriarhovo prošnjo 2. aprila 
1237 pisal škofoma v Trstu in Novem gradu v Istri, naj mu poroča ta , kako bi 
bilo s prestavitvijo siromašne Pičanske cerkve iz Istre v Gornji grad. Hotel je 
imeti vse podatke o številu prebivalstva, o dohodkih samostana in o prispev
ku Oglejskega patriarhata za vzdrževanje škofije z ugotovitvijo, da je patriarh 
Bertold določi l prav skromno vsolo 350 mark. Kako so se ta poroči la izmen
javala in kje je zastal patriarhov predlog o ustanovitvi škofije v Gornjem 
gradu, nimamo pismenih dokazov. Nekaj pa bo gotovo tudi na tem, da je bil 
patriarh Bertold večkrat navzkriž s papežem, kakor smo že prej omenili . 

Patriarh Bertold je kot vrhovni cerkveni poglavar v naših krajih v vsakem 
oziru skrbel, da ne bi pravice gornjegrajskega samostana ostale okrnjene. 
Tako je 17. maja 1243 v Gornjem gradu na pr i tožbo gornjegrajskega opata 
potrdil pravico, da ne sme nihče postaviti mlina ob reki Dreti, ker bi s tem 
samostan izgubil mnogO ugodnosti glede rib in vode. M l i n , ki ga je s patriar-
hovim dovoljenjem postavil njegov uradnik tik starega gradu v Gornjem 
gradu, pa je podelil samostanu. Tudi tu je kot priča podpisan mengeški 
župnik Veriand. 

Posestva gornjegrajskega samostana so bila raztresena po vsej Tuhinjski 
dol ini : v Markovem in na Gozdu pri Kamniku, v Podhruški , v Selih in v 
Srednji vasi, v Hruševki, v Okrogu pri Špital iču in še drugod. Sedež upravne
ga urada za vse te raztresene podložnike je bil v Porebru pri Kamniku . (Pavle 
Urankar, Zgodovina trga Motnika, str. 15). Kot vemo, je kmetije v Porebru 
podaril gornjegrajskemu samostanu še Henrik IV. leta 1209. Največ kmetij je 
podaril samostanu vojvoda Ulrik, o čemer bomo kasneje pisali. Leta 1430 so 
bili prepiri zaradi meje na Menini. Leta 1462 je papež Pij II. podredil opatijo 
v Gornjem gradu ljubljanski škofiji in ji nakazal tudi njene dohodke. Ker 
menihi nišo hoteli priznati ljubljanskega škofa za svojega gospodarja, je pa
pež Siksl IV. leta 1473 opatijo zatrl in ukazal, da tam namestijo svetne 
duhovnike. Tako je Gornji grad poslal posest Ljubljanske škofije. 

VOJVODA ULRIK IN NAŠI KRAJI 

Po svoji ženitvi z Nežo Andeško je torej Spanhcimovcc Ulrik postal novi 
gospod Kranjske. Neža mu je prinesla v zakon vso andeško dedišč ino in 
Kamnik je spet kol Nežina dota prešel v last Spanheimovcev. Poročila sta se 
po vsej verjetnosti v zače tku leta 1249. Kje sta prebivala nova zakonca? Do 
svoje možitve z Ulr ikom se je Neža mudila večinoma v bližini svojega strica 
patriarha Bertolda na gradu Sofumbergo blizu Čedada v Furlaniji. V nem
ških virih je ta grad imenovan Scharfenberg, prav tako kot grad Svibno pri 
Krškem ob Savi. Zgodovinarji si niso edini, ko opredeljujejo bivanje Neže v 
Scharfcnbergu. Nekateri menijo, da je to Svibno, mi bi se pa rajši odločil i za 
Sofumbergo v 'Fur lan i j i . Zakaj'.' Neža se je rodila v sončni in vinorodni 
Burgundiji na Francoskem, l am je preživela vso svojo mladost do leta 1229, 
ko jo je o č e , meranski vojvoda Oton V I L , dal v zakon Frideriku Bojevitemu 
Babenberškemu. K o je od leta 1243 živela ločeno od svojega moža, je verjet
no odšla v Sofumbergo v vinorodno Furlanijo, ki je bila tako zelo podobna 
njeni Burgundiji. Seveda pa ima tudi Svibno pri Krškem enake pogoje. V 
Kamniku se je najbrž mudila le mimogrede, dejstvo pa je, da kovnica denarja 
v Kamniku nikoli ni prenehala delati in je tudi Neži donašala lep dob iček . S 
stricem Bertoldom, "oglejskim patriarhom, sla večkrat tudi skupaj urejala 
družinske posestne zadeve. Tako sta na gradu Scharfcnbergu (Sofumbergo 
ali Svibno'.' ) 22. septembra 1248 izdala listino za andeškega ministeriala 
Rapota iz Essenbacha, ki sta nui zastavila grad Ncuburg ob reki Inn na 
Tirolskem v pokritje stroškov, ki jih je imel za vzdrževanje tega gradu. Po 
smrti ministeriala Rapota pa sta Neža in njen mož vojvoda Ulrik Spanhcim-
ski poklonila Rapotovim sinovom grad Neuburg v (rajno last. Listino o tem 
daru sta napisala 24. aprila 1 257 „na Kranjskem v novem gradu, ki je zgrajen 
blizu gradu Werdeneka." O tem gradu pa naj kar ob tej priložnosti povemo 
nekaj pripomb. Predvsem kažejo listine, ki so nam poznane iz te dobe, da je 
Ulrik „vojvoda Koroške in gospod Kranjske in Marke," skoraj stalno prebival 
na Kranjskem in mnogo |X>loval. Listine je izdajal v Ljubljani, Kamniku. 
Tuhinjski dol ini . Gornjem gradu, Kostanjevici na Dolenjskem, Tolminu in 
drugod. Zgladil si je -blizu Litije grad, kjei je izdal ouu-iiieno listino za 

Rapotove sinove v zvezi z gradom Ncuburgom na Tirolskem. To.naj bi bi l 
grad Zapovdje ali Apfalter. Za nas je pomemben zaključek listine, k i se glasi: 
To je napravljeno 24. aprila 1257 v našem novem gradu na Kranjskem blizu 
VVerdenka (Acta sunt lice in novo castro nostro in Oarniola circa Werdencke 
(Oefele, 249). O tem gradu so še naslednji podatki: Leta 1262 je vojvoda 
Ulrik napisal za samostan v Stični neko listino v „novem gradu (Apfalter) ob 
Savi." Še iz leta 1265 je neka listina, ki omenja, da je vojvoda Ulrik dal 
zgraditi nov grad v kraju Afoler. Ta naziv je pač Apfalter, kar naj bi bilo 
staro ime za Apfelgarten (st. nem. apholtra-jablana). Grad Werneck (Ver-
denk) je bil pri vasi Selo, ki sodi v Vačam. Bližnja vas Zapovdje izvira še iz 
časa kranjskih mejnih grofov, k i so tu imeli svoj sadovnjak (Apfelgarten-Jab-
lana). Grofje Višnjegorski so leta 1145 podarili Zapovdje st iškemu samosta
nu. O gradu Zapovdje (Apfalter), k i naj bi ga zgradil vojvoda Ulrik pred 
letom 1257, navaja Šumi (Arch.H.IL.str . 125), daje stal 10 minut od grada 
Verdenka in je znan kot stari grad. Bil je 18 m dolg in 16 m širok, obzidje pa 
je bilo 33 m dolgo in 23 m široko. Po tem sklepa Šumi , da Apfaltrerji, 
nekdanji lastniki Spitaliča in Križa pri Kamniku, niso bil i iz Pustriške doline 
na Tirolskem, pač pa iz Zapovdja in da e prvi Apfaltcrer Ulr ik omenja že 
1256 in 1261. (Šumi A H , str. 125). 

O veliki skrbi za hospital v Tuhinjski dolini imamo na voljo več listin, ki 
dokazujejo, da so se veljaki ustavljali pod njegovo streho. Ulr ik , sin koroške
ga vojvoda Bernarda in njegov bodoč i ded ič , ki se je po ženitvi z Nežo 
Andeško rad imenoval „gospod Kranjske," je 7. novembra 1252 izdal listino, 
v kateri je osvobodil samostan v Vetrinju, Preddvor pri Kranju in hospital 
pod Kozj im hrbtom od vsakega nadlegovanja sodišč , uradnikov ali biričev 
razen pri tatvinah in umorih. Ulrik se je potem mudil 16. oktobra 1255 v 
hospitalu v Tuhinjski dolini in je tu izdal listino (Šumi U B II., št. 212), s 
katero je potrdil vse pravice Vetrinjskega samostana do posestev na Kozjem 
hrbtu, „s privoljenjem svoje soproge in svojega sina". Zaradi koristi in večje 
ugodnosti za hospital pa Ulrik zamenja kmetijo, k i leži v gorah ob izviru 
potoka Bele za drugo kmetijo, ki leži v Bukovici pri Ljubeku. Takp naj 
menihi vetrinjskega samostana mirno uživajo imenovano kmetijo pri izviru 
Bele. Listino so napisali v hospitalu v Tuhinjski dol in i , kot pr iče pa sta bila 

Ulrih zadnji 
Spanheimovcc 

•|<l«Ml .uiirtfpsisc-.! 
vHV!Vt .. " 

priorja samostanov iz St ične in Žid, upravnik (custos) hospitala menih Diet-
iteli in njegov pomočn ik Janez iz Vetrinja, kaplana Dietrich in Henrik, med 
vitezi pa še Konrad iz Lienza in Jakob iz Guetenberga. Listina dokazuje, da 
je bila pot po Tuhinjski dolini prav zaradi gostišča (hospitala) takrat glavna 
zve/a med Štajersko in Kranjsko in da je bilo v hospitalu dovolj prostora za 
tako številno Ulrikovo spremstvo. 

Nadaljevanje pr ihodnjič 
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Trgovina v Jenkovi ulici 

V majski številki „Kamni-
škega občana" je Trgovsko 
podjetje „Kočna" Kamnik 
objavilo pojasnilo glede gra
dnje trgovine v Jenkovi ulici 
in to na zahtevo občanov z 
območja, ki naj bi ga pokri
vala ta trgovina. 

Iz zapisa je razvidno, da 
podjetje odstopa od gradnje 
zaradi trenutnega gospodar
skega . položaja in glede na 
dosedanji potek cele zadeve. 

Opis, ki ga je v imenu 
podjetja dal predsednik de
lavskega sveta, se v glavnem 
ujema z dejanskim stanjem, 
nekatere navedbe pa so ne
popolne ter dajejo več ali 
manj nerealno sliko poteka 
celotne zadeve. 

Podjetje si je pridobilo 
zemljišče za gradnjo trgovi
ne na licitaciji tako, kot je 
navedeno in to z dodelitve-
no odločbo z dne 3/7-1969. 
Med razpisnimi pogoji ni bi
lo obveze sklada za urejanje 
in oddajanje stavbnega zem
ljišča občine Kamnik, da 
pribavi in izroči investitorju 
lokacijsko-tehnično doku
mentacijo, temveč je bila to 
stvar pridobitelja zemljišča. 

Študijo o upravičenosti 
oziroma ekonomičnosti 
trgovskega lokala na tej lo
kaciji je moralo pri poobla
ščeni organizaciji Ljubljan
skem urbanističnem zavodu 
naročiti podjetje, ker službe 
nimajo evidence, kako je po
tekal ta postopek. 

Predstavnik podjetja je 
rezultate navedene študije 
posredoval na seji skupščine 
občine Kamnik dne 29. ja
nuarja 1970, vzporedno z 
vprašanjem glede zapore po
ti preko železniške proge 
(povezava Jenkova-Kranj-
ska). Skupščina je ugotovila, 
da je po urbanistični ure
ditvi na tej lokaciji načrtova
na trgovina, sklenila pa je tu
di, da se naroči načrt in 
stroškovnik za prečkanje 
proge s tem, da se bo prehod 
uredil, ko bo zato nastala 
potreba. S temi zaključki 
naj bi bila tudi vsa še odprta 
vprašanja glede lokacije trgo
vine v Jenkovi ulici odprav
ljena. 

Ker podjetje vkljub več
kratnim zahtevkom od pris
tojnih organov SO Kamnik 
ni pričelo z gradnjo, mu je 
bilo z odločbo z dne 
9/8-1971 to zemljišče od
vzeto. Namen odvzema je 
bil, da se poišče novega inve
stitorja, ki bi pristopil k rea
lizaciji tega programa. Na 
odločbo o odvzemu zemlji
šča je od strani podjetja sle
dila pritožba, ki je bila od
stopljena drugostopnemu or
ganu. Vkljub številnim 
urgencam republiški organ 
do sedaj še ni odločil o pri
tožbi. 

Z uveljavitvijo določb za
kona o razpolaganju z neza
zidanim stavbnim zemljiš
čem so bile dolžne vse de

lovne organizacije prijaviti 
upravnemu organu (občini) 
zemljišča, ki jih imajo v upo
rabi, vendar pa na njem niso 
v zahtevanem roku zgradile 
objekta vsaj do III. gradbene 
faze in to zaradi izdaje odlo
čbe, da se takšno zemljišče 
vrne v uporabo občini. Pod
jetje je med drugimi prijavilo 
tudi zemljišče ob Jenkovi 
ulici, upravni organ pa je v 
smislu zakona z odločbo 
dne 3/4-1972 ugotovil, daje 
zemljišče prešlo v uporabo 
občine. Tudi zoper to odlo
čbo se je podjetje pritožilo. 

V majski številki Občana 
je navedeno stališče podjet
ja, da od gradnje odstopa, 
uradno pa tega obvestila pri
stojni službi občine še ni do
stavilo, s čemer bi se kon
čno ves navedeni sporni 
postopek le zaključil. 

Rezultat v zvezi z gradnjo 
trgovine v Jenkovi ulici je le 
postopek, ki se vleče od 
3/7-4969, zaključek spre
jet po samoupravnih organih 
podjetja dne 16. aprila 
1973, da od gradnje odsto
pajo ter končno dokaj spre
menjen in zaostren ekonom
ski položaj za nove investi
torje, kj bi bili zainteresirani 
za gradnjo te trgovine. 

Oddelek za gospodarstvo in 
finance skupščine občine 

Kamnik 

Med številnimi ekipami prve po
moč i so leto za letom tudi v Kamni
ku strokovni zdravstveni kadri uspo
sabljali č lane civilne zašči te in R K 
za prvo p o m o č sočloveku. Nenehno 
so dopolnjevali svoje znanje ter pog
labljali odnose med ljudmi. Vsepov
sod so tu pripravljene strokovno 
usposobljene ekipe prve p o m o č i . Na 
letošnjem V . republ iškem tekmo
vanju enot prve p o m o č i , k i je bilo v 
Murski Soboti 26. in 27. maja, je 
tekmovala šestčlanska ekipa iz to
varne Titan. 

Skupno je sodelovalo na republiš
kem tekmovanju 51 strokovno 
usposobljenih ekip prve p o m o č i s 
318 č lan i . Med tekmovalci sta b i l i 
tudi dve ekipi iz Avstrije. V zadnjih 
petih letih se je število ekip prve po
m o č i in njihovih č lanov izdatno 
pomnož i lo . Tako je na obč insk ih 
tekmovanjih v zadnjem petletnem 
obdobju sodelovalo kar 2.648 ekip s 

14.698 člani , medtem ko se je ude
ležilo republiških tekmovanj v istem 
obdobju kar 200 ekip s 1.236 č lan i . 
Člani civilne zašči te in R K po Slove
niji so pripravljeni ob vsaki morebit
ni nevarnosti ah elementarnih nesre
čah . Udeleženci tekmovanj so nam
reč dokazali svojo strokovno 
usposobljenost v t eo re t i čnem in 
p r ak t i čnem znanju. 

Urejeno in ponosno so korakali 
člani ekip prve p o m o č i v sprevodu 
po mestnih ulicah Murske Sobote! 
Gostje in domač in i so j ih navdušeno 
pozdravljah. V . republ iško tekmo
vanje enot prve p o m o č i v Murski 
Soboti je organiziral republiški sek
retarijat za narodno obrambo Slove
nije ter republiški odbor R K Slove
nije. Pokroviteljstvo jc prevzela to 
pot obč inska skupščina Murska 
Sobota. Metropola ob Muri je bila 
gostitelj tekmovalcev, predstavnikov 
našega družbenega in pol i t ičnega ži

vljenja ter gostov iz Avstrije, Mad
žarske, Švice in jugoslovanskih brat
skih republik. Letošnji zvezni 
pregled enot prve p o m o č i bo na Ble
du 16. in 17. junija, ki se ga bodo 
udeležili najbolje uvrščeni tekmoval
ci iz vse Jugoslavije. V Sloveniji je 
trenutno najboljša ekipa prve pomo
či iz Ljubljane (Bežigrad). Sledijo pa 
ekipi Nova Gorica in Slovenske Bis
trice. Titanova ekipa je dosegla odli
čno 6. mesto. 

Ne le, da so danes že tisoči in 
t isoči naših občanov pripravljeni za 
prvo p o m o č , temveč je dolžnost nas 
vseh, D A S E T U D I S A M I I Z O B R A 
Z I M O IN SKUŠAMO K T E M U US
M E R J A T I P R E D V S E M NAŠO 
M L A D I N O V ŠOLAH IN N A D E 
L O V N I H M E S T I H ! 

B. N . 

NEVLJE: Poživili so aktivnost SZDL. 
Na nedavnem posvetovanju vseh d ružbenopo l i t i čn ih organizacij in druš tev v Nevljah so izbrali novo vodstvo 

krajevne organizacije S Z D L . Za predsednika so izvoli l i Karla S V E T I C A , za tajnika pa Marico B E R N O T . Nov odbor je 
že uspešno zastavil svoje delo. Postavil je vodstva posameznih sekcij, k i bodo organizirala razprave o vprašanjih 2 
določenega področ ja (kmetijstvo in gozdarstvo, komunalna dejavnost, špor tna dejavnost in delo z mladino). | 

Odbor je sprejel tudi predlog p ro računa krajevne organizacije S Z D L za letošnje leto. Člani so se zavzeli tudi zaj 
čimprejšnjo ureditev ot roškega igrišča za o b m o č j e Vrhpolja in Nevelj. Sklenil i so tudi , da bodo do konca meseca 
julija pobrali vso č lanar ino . 

ŠPITALIČ: Pojasnilo v zvezi s trgovino. 
Krajevna organizacija S Z D L je sklicala sestanek predstavnikov vseh organizacij v zvezi z urejenostjo trgovskega' 

lokala v Špi ta l iču. To vprašanje je bilo sproženo že na zboru volivcev in tudi objavljeno v Kamniškemu o b č a n u . Keri 
je bilo v Biltenu trgovskega podjetja K o č n a zapisano, da b i morala poslovodkinja bolje-skrbeti za red in snago, so 
smatrali, da se to razčist i in ugotovili, da poslovodkinja skrbi za č i s t o č o in red v lokalu in da jetrgovina zanemarjena1 

zato, ker prostori niso prebeljeni in dobro opremljeni. Pričakujejo da bo trgovsko podjetje K o i p a v letošnjem letu! 
lokal prenovilo. Zahtevah so, da se to obvestilo objavi v našem glasilu. 

GODIČ: Program dela SZDL. 
Tudi v God iču je po nekaj letnem zastoju ponovno zaživelo delo krajevne organizacije S Z D L . Na krajevni 

konferenci so za predsednika odbora izvol i l i Miha B A B N I K A . Predlagajo, da b i v krajevni organizaciji ustanovili 
sekcijo za d ružbeno aktivnost žensk. Večjo pozornost pa bodo morah posvetiti tudi ostarelim kmetom. Socjalističn« 
zveza se bo zlasti zavzela za evidentiranje možnih kandidatov za prihodnje volitve delegacij v krajevnih skupnostihi 
Pripravljajo pa tudi program razprave o ustavnih spremembah. / 

Seveda pa se bo Socialist ična zveza zavzela tudi za mobilizacijo o b č a n o v pri reševanju nekaterih komunalni 
vprašanj. Sedaj je na prvem mestu asfaltiranje ceste M e k i n j e - G o d i č . 

SREDNJA VAS: Povezovanje društev v okviru SZDL 
Pred dnevi so; se v zadružnem domu v Srednji vasi sestali odborniki vseh družbenih organizacij in društev v tej 

krajevni skupnosti. Namen razgovora jc b i l na osnovi tez o nadaljnem razvoju S Z D L Slovenije, k i so te dni v javni 
razpravi, oceniti dosedanje delo S Z D L in se pogovoriti o b o d o č i h nalogah te najmnožičnejše organizacije. Podprl i soj 
predlog, da je treba v krajevni organizaciji S Z D L v prihodnje obravnavati vsa pereča vprašanja v okviru sekcij ira 
društev. Socialist ična zveza naj bo povezovalec vseh interesov v krajevni skupnosti. Zato naj S Z D L vsklajuje ifl 
povezuje delo vseh društev in organizacij. 

Dogovorili so se, da bodo na ta nač in nadaljevali tudi akcijo za dokončan je prostorov v zadružnem domu, kjer so 
dvorano že uredili, radi pa bi še ostale prostore. Tu bo dobila svoje mesto tudi knjižnica, kot poseben oddelek 
kamniške Ljudske knjižnice. Za požr tvovalno delo pri ureditvi dvorane so posebej pohvalili Lojzeta Goloba predsed
nika krajevne skupnosti in mladinski aktiv. 

Poleg tega imajo v gradnji nov gasilski dom in vodovod. Tol iko akcij bodo zmogli le z medsebojno povezanim 
delom vseh organizacij in društev. Poslanec in sekretar obč inske konference S Z D L Franc Svetelj je zbranim obrazlo
žil tudi pomen delegatskega sistema za nadaljni razvoj samoupravljanja. Spregovorili pa so še o predlogih zakona o 
gozdovih, o kmetijskih zemljiščih in o dedovanju zemljišč. 

Seveda niso mogli mimo rezultatov dosedanjih raziskav termalnega vrelca na Vasenem, k i kažejo, da čaka Srednjo 
vas lepa tur is t ična prihodnost in s tem seveda tudi hitrejši gospodarski razvoj teh krajev. 

i - j 
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V kamniškem zdravstvenem domu so lani v maju odprli specialistični 
oddelek za rentgenologijo. Na rentgenskem aparatu lahko vršijo vse preiska
ve organov. S tem je Kamnik mnogo pridobil , ker so prej morah Kamničan i 
čakat i po več mesecev, da so v Ljubljani prišli na vrsto. Rentgenske preiska
ve in slikanja so trikrat na teden za vse o b m o č j e zdravstvenega doma Domža-
l e - K a m n i k , torej za blizu 50.000 prebivalcev. Zdaj pride pacient že v nekaj 
dneh na vrsto tudi iz najoddaljenejših krajev od Motnika, Moravč ali Trzina. 
Rentgenske preiskave opravlja specialist dr. N iko Sadnikar, številke pa pove
do, kako raste število preiskav. Od ustanovitve službe lani v maju je bilo do 
konca leta 1972 skupaj 3827 preiskav in slikanj, letos v prvih treh mesecih 
pa že 1863. Samo preiskav želodca je bilo lani 2713, letos pa že 1297. 
Številke zgovorno pričajo, kako potrebna je bila rentgenska služba v Kamni
ku. 

OBVESTILO! 
Obveščamo člane krajevne organizacije S Z D L Kamnik, da bodo 

naši poverjeniki v poletnih mesecih pobirali č lanar ino za leto 1973. 
Na podlagi sklepa letne konference bo znašala č lanarina odslej 3 

din na č lana . Članar ino od 2,50 din na 3 din letno so povečale vse 
krajevne organizacije v naši obč in i . 

Gospodinjstva, ki bodo poravnala letošnjo č lanar ino prejemajo 
glasilo Kamniški o b č a n b rezp lačno . 

Prosimo članstvo, da to obvestilo z razumevanjem upoš teva te . 
Odbor! 

ZAHVALA 
Odbor I. mladinske kole

sarske dirke „Danila Perto-
ta" Kamnik-J ezersko-
Kamnik, ki je bila 3. junija 
1973, se zahvaljuje kamni
škim podjetjem za material
no pomoč, in sicer: 

trgovskemu podjetju 
Kočna Kamnik, Tovarni us

nja UTOK Kamnik, tovarni 
TITAN Kamnik, živilski in
dustriji ETA Kamnik ter 
drugim, ki so naklonjeni ko
lesarskemu športu. Dirka je 
uspela, postala bo tradicio
nalna, vsako leto v mesecu 
juniju. 

Ker so v kamniški okolici 
izvrstni pogoji za ta lep 
šport, vabimo mladino naj se 

Srnjaček 
Smoki 

, u MiijđkcK je umi poleti za
gledal luč sveta znotraj obzidja 
kamniške smodnišnice in je ostal 
brez mamice, ko jo je najbrž 
nekdo pregnal, da ni znala več 
najti vrat v z idu . Hranili so ga po 
s teklenički in pri Jamnikovih v 
Šmarci, k i so veliki prijatelji ži
vali, je dorastel v krepkega srnja-
čka . Pravijo mu Smoki . Poredni 
Smoki počenja vsakovrstne nor
čije in se rad potepa po poljih, 
da si popestri jedilnik. K o ga po
kličejo po imenu, takoj prihiti in 
je menda zelo ponosen, da je 
najpogosteje fotografirani četve-
ronožec v Smarci. 

vključuje v vrste kolesarjev 
tekmovalcev. 

Kolesarski klub „ROG" 
Danilo Pertot 

Kamnik 
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Titanova ekipa v sprevodu ob otvoritvi republiškega tekmovanja enot prve pomoči v Murski Soboti 
(Foto: B. Novšak) 

koprive maturantov 1972 73 
. . . že nekaj dni pred maturitetnim plesom med čakanjem pri ženskih frizerkah, da bodo maturant 

ke tokrat pripravile presenečenje. Samo ena bo namreč v kratki obleki (krilu). To se sicer ni uresniči 
lo, saj smo jih videli nekaj več, seveda če ni bilo mišljeno samo ena iz enega od obeh razredov. 

. . . da je bilo predvsem pri dekletih (beri: obleka največ problemov). Ti pa se najbolje rešujejo, če 
se zapeljete ponjo v sosednjo Italijo, v Milano. Sicer so se pa nekateri ustavili kar v Ljubljani, pri 
Kapetanoviču in mu prispevali nekaj za njegov novi „Alfa Romeo". 

. . . da je ansambel Dehors na letošnjem plesu (tudi tokrat je bil v domžalski športni hali) kar dobro 
„potegnu"'. O ceni naj raje molčimo, čeprav so bili deležni tudi večerje. 

. . . celo, da je za nekoga od profesorjev maturantski ples vsakoletna obveznost. Združimo obvezno 
s koristnim . . . !! 

. . . ansambel igra točno do dveh zjutraj, potem pa smo bili prisiljeni poslušati magnetofon (morda 
gramofon), seveda, če je še kdo želel plesati. 

. . . med uradno otvoritvijo plesa: propagiranje izdelkov Svilanit. Katerih, nam žal niso izdali. Še 
dobro, da ne izdelujejo cigaret. 

. . . na ženskem stranišču: „uh, sem mislila, da bomo več dobili". Končni seštevek ob končuje bilj 
slišali smo tako, kar ugoden. 

VIDELI SMO . . . ponovno staro bolezen kamniške gimnazije: pomanjkanje „moške delovne sile" 
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esec mladosti — tudi 
Mesec mladosti, dan mladosti in 

rojstni dan predsednika republike 
Tita je kamniška mladina tudi letos 
Počastila s številnimi srečanji in ma
nifestacijami. Ko t že nekaj let do-
s*eJ> sypredsestvo obč inske konfe
rence Zveze mladine Kamnik zavze
l a za to, da b i ta srečanja potekala 
skozi ves mesec maj in da bi se vanje 
vključilo č imvečje število mladih. 

Naj spregovorimo samo o nekate
rih najpomembnejš ih akcijah, k i so 
* zvrstile v Kamniku , medtem ko 
so- številni mladinski aktivi, pred
vsem terenski, pripravljali svoje pri
reditve in srečanja. 

Veliko mladih in drugih prebival-
°3v Kamnika se je udeležilo spreje
l a Titove štafete pred spomenikom 
Evolucije, k i so jo planinci tudi tok
rat prinesli z vrha Grintovca. Tej pa 

so se pridružile še številne druge iz 
posameznih krajev o b č i n e . Mnogo 
pionirjev in mladincev je preteklo 
precej poti , da so štefete prispele v 
Kamnik in nato obč inska še naprej 
do Domžal , kjer so jo priključili zve
zni . Mladi pa so ob sprejemu pripra
vili prijeten kulturni program. 

Lahko r e č e m o , da je b i l „ shod 
mladih Kamničanov" , k i so ga letos 
pripravili prvič ena od osvežitev le
tošnjega praznovanja meseca mlado
sti. Prireditev, k i je zahtevala mnogo 
naporov prireditelja obč inske konfe
rence Z M S Kamnik, da so se mladi 
na večer dneva mladosti zbrali v par
ku nad nogometnim igriščem in po 
kulturnem programu, k i so ga pri
pravili skupaj s taborniki, zavrteli ob 
tabornem ognju. Kot že r e č e n o , ta 
prireditev je bila letos prvič , uspela 

je, mladi so izrazili željo, naj bi tak
šna srečanja pripravili tudi v prihod
nje. 

Ne moremo ob praznovanju tudi 
mimo vsakoletnih špor tn ih srečanj, 
k i j ih ves mesec pripravljajo posame
zni mladinski aktivi, vsak aktiv v 
drugi športni panogi. Vsako leto se 
j ih udeleži več mladih, vsako leto v 
več disciplinah, letos kar v devetih. 
Ce povemo samo to, da je v namiz
nem tenisu igralo kar 26 ekip, v no
gometu 17, v košarki 10 in v strelja
nju z z račno puško kar 27 ekip, je 
to najbrž zgovoren dokaz o letošnji 
množičnos t i na teh tekmovanjih. 
Preveč bi bilo objavljati vse rezulta
te Zato naj povemo le najboljše mla
dinske aktive v končn i uvTstitvi. Ta
ko kot lani so bi l i tudi tokrat naj
boljši mladinci Stola, k i so zbrali 37 

t o č k , pred Zavodom za usposablja
nje invalidne mladine (30 t o č k ) , T i 
tanom (20), osnovno šolo Frana 
Albrehte (19), M A Crna (18), i td . 
Tudi pri dekletih so bile najboljše 
mladinke Stola (22), druge prav ta
ko iz Zavoda (14), tretje in č e t r t o 
mesto si delijo mladinke OŠ Frana 
Albrehta in gimnazije Rudolfa Mais
tra, peto in šesto mesto pa M A 
U T O K in Nevlje. 

Poleg množ ične udeležbe in pri
zadevanj organizatorjev je treba 
opozoriti tudi na to, da so se v letoš
nja tekmovanja vključili mladinci 
nekaterih mladinskih aktivov, k i do
slej niso sodelovali, oziroma tistih 
aktivov, k i so bil i ustanovljeni pred 
nedavnim. 

T. S. 

USPELE VAJE 

* Janko Ocepek, kovač iz Na-
?°vč: Razgovor z njim smo ob-

TI Javili v prejšnji številki. 
>' Kljub trdemu celodnevnemu 
0 delu še vedno najde čas za delo 
0 ^številnih društvih. 

•USPEŠNA 
KRVODAJALSKA 
AKCIJA 

L Na seji občinskega odbora Rde
čega križa, k i jo je vodil dr. Milan 
PJrn so ocenili rezultate letošnje 
Wodajalske akcije v naši obč in i , k i 
i 6 bila opravljena v mesecu maju. 
Ngotovili so, da so letošnja prizade
vanja osnovnih organizacij Rdečega 
Piža za povečanje števila v naši ob-
Rni zelo dobro uspela. Medtem ko 
; e lani dalo kr i 970 občanov , se je 
^tos to število povzpelo na 1207, 
P*r je za preko 24 odstotkov več 
•tot lani. Tudi načr t krvodajalske ak-

za letošnje leto, k i je predvide
val 978 krvodajalcev, je bi l m o č n o 

presežen. Naj naštejemo nekaj de
lovnih organizacij in število krvoda-
ftlcev, k i so šli na odvzem krvi : Stol 
"65, Titan 249, Podjetje Kamnik 
H3l, Svit 73, Utok 75, Svilanit 55, 
PG 36, Alprem .31, gimnazija 24 
Jd. Med krajevnimi organizacijami 

so največ krvodajalcev zbrali v 
lUhinju 45, Komendi 45, Tunjicah 
p6, V Črrli 30, v Mostah 27 i td . 
I Občinski odbor R K je izrekel pri
znanje in zahvalo vsem požrtvoval
nim organizatorjem te humane akci-
|s. 
i Člani odbora so se seznanili tudi 
f rezultati republiškega tekmovanja 
Ekip prve p o m o č i , k i je bilo 25. in 

maja v Murski Soboti . Ekipa 
prve p o m o č i tovarne Titan, k i je bi-
I na ob č i n skem tekmovanju naj-
N j š a , se je na republ iškem tekmo
vanju uvrstila na od l ično šesto mes-
fo. Ekipo so sestavljali: Julka Flerin, 
plimi Vavpet ič , Mihael Humar, Ivan 
MJmiš, Jakob Bernot in Janko K o -
W j . Ve l iko zaslug za tak uspeh ima-
I prav gotovo dr. Mirko Brumen in 
Nja medicinska sestra Marija Dr 
jjpvšek iz obratne ambulante Titan, 
p sta č lane ekipe usposabljala1 na 
(Posebnih tečajih. 

Na položaju - Pokalo je z vseh 
strani, kadilo se je, vojaki pa so se 
približevali močn i utrjeni postojan
k i , k i jo je bilo treba zavzeti, ko sem 
se vzpenjal na opazovalno mesto. 
Sovražnik v postojanki, tako je nam
reč zahtevala t ak t i čna vaja, se ni in 
ni hotel predati, zato so imeli napa
dalci nemalo dela, da so jo obkol i l i z 
vseh strani in jo k o n č n o tudi zavze
l i . 

Smo namreč na obisku pri delu 
enot iz sestava partizanskih enot 
kamniške o b č i n e , med njihovo tak
t ično vajo, k i je bila sestavni del 
večdnevnih vaj na področ ju Tuhinj
ske doline. Osnovni namen pa je b i l 
predvsem preiskusiti usposobljenost 
pripadnikov partizanskih enot, nji

hovo znanje in izkušnje, k i naj bi j ih 
uporabili v primeru vojne nevarno
sti. 

Č e povemo samo to, da so morali 
spati kjerkoli, pod smrekami, na ko
zolcih in še marsikje, da so predva
jali vojaški film kar na podu neke 
domači je , da so imeli teore t ičn i del 
vaj kjerkoli je naneslo, potem smo v 
povedali dovolj o pridobivanju izku
šenj. 

Ne moremo tudi mimo sodelo
vanja prebivalcev doline, k i so pri
skočili na p o m o č kjerkoli in kadar
kol i . Še posebej pa so se prav ob 
vaji, ki smo j i prisostvovali, izkazali 
pripadniki enot splošnega ljudskega 
odpora iz Srednje vasi in nekaterih 
drugih vasi. Sodelovali so vso vajo, 

aktivirali so svoje enote C Z . Teren
ski odbori so imeli pri tem pomem
bno vlogo. Ena med njimi je tudi ta, 
da so skrbeli za p o m o č ranjencem in 
so j ih po potrebi odpeljali v poljsko 
bolnišnico. Tu pa niso samo odbori , 
vsa dolina, kjerkoli so se pojavljali 
„par t i zan i" , je živela z njimi. O tem 
smo se lahko prepričali tudi na sre
čanju ob tabornem ognju, zvečer, 
po uspešno izvedeni vaji. Zbrali so 
se številni vaščani, pionirji so pripra
vili pester kulturni program. Parti
zani so zapeli skupaj s pionirji, pe
sem je donela pozno v n o č . Vojaki 
in starešine imamo nepozabne vtise 
s srečanj z domač in i , tako so zatrje
vali mnogi. 

T. S. 

Srečanje ob 30-Ietnici 
MK SKO J v Kamniku 

Ob 30-letnici ustanovitve takrat
nega mestnega komiteja SKOJ-a in 
mestnega odbora ZMS Kamnik so se 
v soboto 16. junija 1973 sestali na 
prijateljskem srečanju takratni člani 
vodstva in organizirane mladine. 
Zbrali so se, pred tridesetimi leti še 
mladeniči in dekleta, skorajda otro
ci , danes pa žene in možje z bolj ali 
manj opaznimi znamenji časa. 

V restavraciji „P lan inka" je dva
jset od sedemindvajsetih povabljenih 
obudilo spomine na tedanje dni . 
Srečanje je potekalo pr is rčno in v 
tovariškem vzdušju. Udeleženci se 
zahvaljujejo d ružbenopol i t i čn im 
organizacijam: obč inskemu komite
ju Z K , občinski konferenci S Z D L , 
obč inskemu odboru Z B N O V in ob

č inskemu sindikalnemu svetu Kam
nik, ki so podprli to jubilejno sreča
nje. 

Nekaj več o delu in organizaciji: 
S K O J in Z M S v Kamniku bomo ob
javili v prihodnji številki. 

DB DC 

Sestanek M K S K O J a 26. 3. 1944 
nad Zapricami, ko so sprejeli v 
S K O J 5 novih o b č a n o v . 
Blatnik S rečko , Cerkvenik Danilo, 
Franc Lombergar, Franc Šmid in Jo
že Vidmar (manjkajo Ela Pregcl, 
Slavka Klemenč ič , Tatjana Firm in 
Darko S i m o n č i č . 

Obveščam cenjene stranke, da 
sem preselil B R I V S K I S A L O N iz 
Medvedove ul . v Kamniku v Levsti
kovo ul . 20 pri Kor ivu . Se priporo
č a m ! 

Iskra Marjan 

INSTALATERJA CEN
TRALNE KURJAVE zaposlim 
takoj ali po dogovoru. Po mož
nosti s poznavanjem vodovod

nih instalacij. Sprejmem tudi 
VAJENCA za instalacije cen
tralne kurjave. 

Vinko Petek 
Križ 24 

Komenda 

Takoj sprejmem UČENCA 
ZA UK V KOVINOSTRUGAR-
STVU. Pogoj: opravljena osem
letka 

Rudolf Kaiba 
Kovinostrugarstvo 

Podlimbarskega pot 5 
Kamnik 

SVILANIT - KAMNIK 

Tekstilna tovarna 

r a z g l a š a 

zaradi povečanja proizvodnih nalog naslednja 
PROSTA DELOVNA MESTA: 

Osnovni OD 
1. 3 ADJURISTK v Šivalnici 1.210 din 

pogoj: osnovna šola 
2. 5 STROJNIH SIVAIK 1.210 din 

pogoj: osnovna šola, po 
možnosti šiviljski tečaj 

3. 4 TKALK BOMB A2 A 1.312 din 
4. 2 PREVIJALK 1.210 din 

pogoj: pod 3. in 4. osnov
na šola, starost najmanj 
17 let. Za nočno delo da
jemo 40% dodatek in 
kritje stroškov prevoza 
na delo. 

5. 1 TKALKE V SVILI 1.312 din 
pogoj: osnovna šola 

6. 1 SNAŽILKE 1.154 din 
7. 1 SERVIRKE V MENZI 1.210 din 

Poprečni OD 
1.512 din 

1.512 din 

1.640 din 
1.512 din 

1.640 din 

1.390 din 
1.512 din 

Ce vas veseli delo v dobro organiziranem podjetju in 
urejenih delovnih pogojih, kjer imate možnost napre
dovanja in eventualnega šolanja, vas vabimo, da se 
priglasite v kadrovsko socialnem oddelku podjetja. 

OBVESTILO 
Obveščam vse občane Kamnika in okolice, da je 
na Titovem trgu 17, poleg kavarne Veronika odprt 
nov frizerski salon za moške. 

Za obisk se priporoča ŽAGAR CIRIL! 

S seminarja za predsednike krajevnih organizacij SZDL in krajevnih 
skupnosti. 

GRADITELJ - KAMNIK 
• SPOŠTOVANI STARŠI IN UČENCI! 

Izučitev poklica KV zidar, KV tesar, 
KV železokrivec 

Podjetje ima v svojem programu izobraževanja za leto 
1973/74 predviden sprejem in učna mesta za: 

15 vajencev zidarske stroke 
5 vajencev tesarske stroke 
2 vajenca železokrivske stroke 
1 vajenca ključavničarske stroke . 

Učna doba traja 36 mesecev (3 leta), od tega 9 mesecev 
v poklicni vajeniški šoli v Ljubljani ter 27 mesecev na 
učnih mestih v podjetju. 
Kandidati morajo imeti uspešno opravljenih 8 razredov 
osnovne šole in morajo biti zdravstveno sposobni za 
opravljanje poklica. 
Podjetje nudi vajencu v učni dobi: 
1. nagrado za I. leto učenja — 500 din, 

za II. leto učenja — 500 do 600 din mesečno, 
za III. leto učenja — 600 do 800 din mesečno, 

2. brezplačen topli obrok vsak delovni dan (v vrednosti 
7,50 din za obrok), 

3. terenski dodatek v višini 7 din za vsak delovni dan, 
4. brezplačno delovno obleko in delovne čevlje (1 krat 

letno), 
5. brezplačno orodje in učne pripomočke 1 krat v učni 

dobi, 
6. povračilo stroškov avtobusnega prevoza v času ob

iskovanja šole in prihoda na učno mesto, 
7. vsako učno leto 41 koledarskih dni plačanih počitnic. 
Podjetje sklepa s starši učencev medsebojne učne po
godbe od 15. VI. 1973 do 31. I. 1974. Redni pouk na 
poklicni vajeniški šoli se pričenja vsakega 1. februarja 
ali 1. septembra v tekočem letu. 
Podrobnejše informacije dobite pri splošni službi pod
jetja SGP Graditelj — Kamnik, Maistrova 7 (tele
fon 831-237), vsak dan od 8. do 14. ure. 

GRADITELJ - KAMNIK 
• SPOŠTOVANI STARŠI IN UČENCI! 

Obiskovanje oddelka dopisne Sole 
pri Delavski univerzi v Kamniku 

Podjetje ima v svojem programu za leto 1973 namen 
organizirati vpis v 8. razred osnovne šole pod nasled
njimi pogoji, da: 

— je 20 kandidatov, 
— imajo kandidati uspešno dokončanih 7 razredov, 
— so stari 15 let in so končali šolsko obveznost, 
— so zdravstveno sposobni za izučitev poklica zidar 

ali tesar, železokrivec, ključavničar, 
— so pripravljeni obiskovati pouk v času od 5. julija 

1973 do 15. septembra 1973, dnevno po 5 šolskih ur, 
— so starši učenca takoj po pridobljeni osemletki, naj

pozneje do 31. avgusta 1973 pripravljeni skleniti s 
podjetjem učno pogodbo za izučitev poklica KV 
zidar, KV tesar, KV železokrivec, KV ključavničar. 

Učenci v času obiskovanja 8. razreda posebnih nagrad 
ne bi prejemali. Stroške dopisne šole, ki znašajo ca. 
1.200 din na posameznika, bo nosilo podjetje s pomočjo 
zavoda za zaposlovanje v Ljubljani. 

Prednost vključitve v oddelek šole v zgoraj navedenem 
času je v tem, da učenci že s 1. septembrom 1973 lahko 
pričnejo redno obiskovati šole. 

Podrobnejše informacije daje splošna služba podjetja 
SGP Graditelj, Kamnik, Maistrova 7 (telefon 831-237), 
vsak dan od 8. do 14. ure. 

GRADITELJ — KAMNIK 
# SPOŠTOVANI STARŠI IN UČENCI! 

Priučitev na delovnem mestu za poklic: 
KV ZIDAR. KV TESAR 

Podjetje ima v svojem programu izobraževanja za leto 
1973 predviden sprejem in mesta za: 
— 25 delavcev za priučitev v poklic zidar, 
— 5 delavcev za priučitev v poklic tesar. 
Priučitev traja 36 mesecev (tri leta), od tega 9 mesecev 
pri zveznem centru za izobraževanje gradbenih inštruk
torjev v Ljubljani ter 27 mesecev na učnih mestih v 
podjetju. 
Kandidati morajo v šolskem letu 1972/73: 
— uspešno opraviti 5., 6. ali 7 .arzred osnovne šole, 
— biti morajo stari 15 let, 
— biti morajo prijavljeni pri zavodu za zaposlovanje 

v Kamniku, 
— biti morajo zdravstveno sposobni za opravljanje 

poklica. 
Podjetje nudi delavcem na priucevanju: 
1. nagrado za I. leto učenja — 500 din mesečno, 

za II. leto učenja — 500 do 600 din mesečno, 
za III. leto učenja — 600 do 800 din mesečno, 

2. brezplačen topli obrok vsak delovni dan (v vrednosti 
5,50 din za obrok), 

3. terenski dodatek v višini 7 din za vsak delovni dan, 
4. brezplačno delovno obleko in delovne čevlje fl krat 

letno), 
5. brezplačno orodje in učne pripomočke 1 krat v učni 

dobi, 
6. povračilo stroškov avtobusnega prevoza v času ob

iskovanja šole in prihoda na učno mesto, 
7. vsako učno leto 41 koledarskih dni plačanih počitnic. 
Kandidati, ki se bodo uspešno priučili na delovnem 
mestu, si bodo po preteku 3 let pridobili naziv KV zi
dar ali KV tesar. 
Podjetje sklepa s starši učencev medsebojne pogodbe 
od 15. VI. 1973 do 31. VIII. 1973. 
Redni pouk na zveznem centru za izobraževanje grad
benih inštruktorjev se prične 15. IX. 1973. 
Podrobnejše informacije daje splošna služba podjetja 
SGP Graditelj — Kamnik, Maistrova 7 (telefon 831-237), 
vsak dan od 8. do 14. ure. 



• USPEŠNO SODELOVANJE VOJAKOV IN OBČANOV NA GOZDU 
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Spet imajo neke vaje, b i pomislil 
slučajen popotnik, k i bi ga pot te 
dni zanesla po strmi cesti proti Go
zdu v C r n i . Med gostimi smrekami 
in bori bi zagledal več skupin voja-

doslej marsikje odvisni od kapnice, 
ker so na tej višini redki studenci. 
K o je krajevna skupnost Crna začela 
z akcijo za gradnjo vodovoda, se je 
takoj vključilo 24 gospodinjstev, ki 

Poleg krampov in lopat so morali pr iskoči t i na p o m o č tudi kompresorji in 
razstrelivo, ker je teren večinoma skalnat. Vojaki so kljub temu v sorazmer
no kratkem času izkopali preko 3.300 m jarkov in pri tem opravili prek 
10.000 delovnih ur. Vaščani Gozda, Gornje in Spodnje vasi so j im zato zelo 
hvaležni. 

kov, ki so kopali rove. Toda tokrat 
to niso strelski jarki, pač pa jaški za 
položitev vodovodnih cevi. Pokanje 
pa ni pomenilo vojnega spopada, 
pač pa minerje s svojimi minami, k i 
so razstreljevali trdo skalovje. 

Vasi Gozd , Gornja vas, Laze, Ja-
vornik, Brezovnik leže na višini pre
ko 900 m. Hiše so razmetane daleč 
vsaksebi po hribih in dolinah. Svet 
je v glavnem skalnat, prekrit s plast
jo ilovice in zemlje. Okrog 40 hiš 
štejejo vsa naselja. Že davna želja 
prebivalcev teh krajev je bila, da bi 
prišli do dobre pitne vode, saj so bil i 

so bila pripravljena pomagati v de
narju in z delom. Nekateri pa so ok
levali, češ , saj iz tega ne bo n ič . 

„Vedel i smo, da nas čaka težko 
delo", pripoveduje Dolfc Žagar, 
predsednik krajevne skupnosti in 
glavni pobudnik gradnje, „ t o d a nis
mo se ustrašili. Sedaj, ko nam je pri
skočila na p o m o č še vojska, pa kar 
lahko r e č e m o , da bo prvega julija, 
ko bomo praznovali krajevni praz
nik v Črn i , že pritekla yoda iz pip v 
gojžanskih hišah." 

Od nekod se je vzel starešina vo
jaške enote Marko Jakš ič . „Dolfe, 

STRELJANJE' 
URŠKA K0ZJEK - PIONIRSKA 
DRŽAVNA PRVAKINJA 

Državna prvakinja Urška Kozjek 

Uspehu na republ iškem strelskem 
prvenstvu je kamniška pionirka Ur
ška Kozjek dodala doslej svoj naj
večji uspeh. Na državnem prvenstvu 
v streljanju z z račno pušl^o za pio

nirje in mladince, ki je bilo 25. in 
26. maja v Beogradu se je Kozjckova 
uvrstila na prvo mesto. Rezultat, do
sežen na republ iškem prvenstvu (o 
tem smo poročal i v prejšnji številki) 
je izboljšala še za 2 kroga in dosegla 
169 od 200 možn ih . Ekipa kamniš
kih pionirk je zasedla tretje mesto. 
Tudi pionirji so bil i med prvimi de
setimi ekipami v državi. Nastopilo je 
44 ekip. 

Med mladinkami se je dobro uvr
stila tudi Alenka Reisner. Žal s toč -
nejšimi rezultati še ne moremo pos-
t reč i , ker organizatorji državnega 
prvenstva udeležencem še niso pos
redovali uradnih rezultatov (bilten). 

Kamniški tekmovalci so se držav
nega prvenstva udeležili pod vod
stvom trenerja Ivana Podgornika. 

Vsem, še posebej pa novi državni 
prvakinji Kozjekovi , toplo čest i ta
mo in žel imo, da bi s takimi rezulta
ti nadaljevali tradicijo kamniškega 
strelskega špor ta . ^ J 

Kamniška kronika 
MAJ 1973 

POROKE: 

Janez Balant ič iz Stahovice, delavec, star 24 let, in Marinka Merčun 
iz Srednje vasi, delavka, stara 19 let; Stanislav Burkeljca iz Cirkus, 
delavec, star 24 let, in Ivanka Hribar iz Zajasovnika, delavka, stara 19 
let; Janez Hribar iz Zg. Tuhinja, š tuden t , star 21 let, in Marija Novak 
iz Vrhpolja pri Kamniku, trgovska pomočn ica stara 20 let; Franc 
Kramar iz Kamnika, rudar, star 38 let, in Katarina Njivar iz Kamnika, 
delavka, stara 31 let; Franc Kosirnik iz Tunjic, tesar, star 22 let, in 
Ana Sedušak iz Tunjic, trg. delavka, stara 21 let; Andrej Lap iz Žej , 
gradbeni delovodja, star 29 let, in Marija Zarnik iz Suhadol, delavka, 
stara 19 let. Milan Mali iz Mekinj, k l jučavničar , star 24 let, in Majda 
Poljanšek iz Srednje vasi, delavka, stara 22 let; Vincenc Slapnik iz 
Šmartna , kmetovalec, star 31 let, in Antonija Kuhar iz Kamnika, 
delavka, stara 28 let; V i n k o Tič iz Kamnika , delavec, star 24 let, in 
Biserka Sakač iz Kamnika, delavka, stara 17 let; 

SMRTI: 

Nikolaj Burja iz Znoji l , delavec, star 43 let : .Maks Hribar iz Gol ic , 
delavec, star 28 let; A lb in Justin iz Kamnika , osebni upokojenec, star 
80 let; Ana Kerk iz Kamnika, osebna upokojenka, stara 71 let; Janez 

• Kopitar iz Žej , invalidski upokojenec, star 78 let; Franč iška Križnik 
iz Bele, preuži tkar ica , stara 76 let; Feliks Pregl iz Kamnika , osebni 
upokojenec, star 70 let; Bogdan 4*remrou iz Kamnika , upokojeni 
zdravnik, star 62 let; Jožef Šenožetnik iz Potoka v Črn i , osebni upo
kojenec, star 88 let; Jurij Slapnik iz Šmar tna , zidar, star 83 let: 
Marjana Šter iz Kamnika, osebna upokojenka, stara 97 let; 

ali si dobil spojke? " Seveda, dal 
sem j ih narediti, ker j ih nikjer nc do
biš! In že sta staknila glavi nad veli
k im n a č r t o m ter se dogovorila, kako 
naj delo poteka naprej, da bo čim-
manj zastojev. 

Okrog 3500 m jarkov so vojaki 
izkopali v dobrem mesecu dni, 2500 
m3 materiala, v glavnem skalnatega 
so premetali, opravili so skupaj ok
rog 10.000 delovnih ur. To je samo 
nekaj številk, ki kažejo, kolikšen je 
delež pripadnikov J L A v tej veliki 
akciji, ki bi jo občan i sami težko 
zmogli . Ljudje so j im hvaležni. Radi 
j im postrežejo z vsem, kar imajo, 

„Dobr i so ti ljudje, skromni, zato 
j im radi pomagamo", nam je dejal 
vojak Franc Trop, doma iz Ormoža . 
Vse narodnosti Jugoslavije so zasto
pane v enoti. Skupaj koplje ta meta
lurški inženir iz Celja in bosanski 
kmet. „Ta vodovod gradi Jugosla
vija", nam je nekdo dejal v šali. 

Tudi o b č a n i ne stoje ob strani, 
doslej so opravili že 6600 delovnih 
ur, zbrali so 5 milijonov 347 t isoč 
starih dinarjev denarja. Iz teh sred
stev so zgradili 100 m3 rezervoar in 
kupil i cevi. Vodo bodo črpali skoraj 
200 m visoko iz studenca ob cesti 
Črna - Črnivec. 

Te dni so vojake obiskali pred
stavniki obč ine in se j im zahvalili za 
njihovo delo. Zbrali so se v jedilnici , 
ali kot pravijo v hotelu „Promaja" , 
pod Janezkovim „ topla r jem". Na
rodni heroj Mirko Jerman j im je pri
povedoval o narodnoosvobodilni 
borbi v teh krajih, predsednik ob
činske skupščine Vinko Gobec pa 
jim je predstavil našo o b č i n o . 

Marko, Mladen, Jovo, Tone, 
France, Milosav, Dcsančič in vsi os
tali fantje, kadarkoli vas bo pot za
nesla v naše kraje, še posebej pa v 
vasi, ki ste j im pomagali do vode, 
boste vedno sprejeti odprtih src. . 

F .S . 

Po napornem delu se kosilo kar prileze. 

industrijsko podjetje 

a I prem 
kamnik 61240 
usnjarska cesta 9 

Kot smo napovedali že v prejšnji številki Kamniškega o b č a n a , so čebelar
j i , č lani kamniško-domžalskega čebelarskega društva v nedeljo 17. junija 
razvili svoj društveni prapor. 

Slovesnost, ki se jo je udeležilo veliko članov in ostalih ljubiteljev čebelar
stva, je bila na vrtu gostilne Slanovec v Tunjicah. Predsednik društva Justin 
Slanovec je po pozdravu gostov dal besedo Valentinu Benedič iču , predsed
niku zveze čebelarskih društev Slovenije, ki je udeležencem spregovoril o 
liku začetn ika slovenskega čebelarstva in prvem čebelarskem učitelju med
narodnega slovesa - Antona Janše, ki je umrl pred dvesto leti na Dunaju. 

Po slovesnem razvitju prapora so čebelarji pripeli nagelje in čebelarske 
značke vsem darovalcem prispevkov za prapor. 

Večini zaslužnim čebelarjem so nato podelili odlikovanja Antona Janše 
II. stopnje in eno odlikovanje I. stopnje, ki ga je prejel bivši predsednik 
društva tov. Janežič iz Domžal . 

Program so popestrili tudi pevci in najmlajši z zborno recitacijo o čebe
lah, l u d i za srečolov so poskrbeli, toda žal je srečk in dobitkov prekmalu 
zmanjkalo, ker je vsaka srečka zadela dobitek in čeprav so cene srečk med 
samo prodajo porasle dd 10 na 20 din. Veselo rajanje čebelarjev na Slanov-
čevem bregu je trajalo pozno v n o č . Dobiček so namenili za gradnjo čebelar
ske šole na Brdu pri Lukovic i . 

Glas mladih 
na Duplici 

V okviru meseca mladosti sta mladinska aktiva S T O L in T O V A R 
N E U S N J A pripravila uspelo zabavno glasbeno in tekmovalno priredi
tev pod naslovom Glas mladih. Štir ičlanski ekipi obeh aktivov sta se 
pomerili med seboj v poznavanju zgodovine obeh podjetij in pozna
vanja rezultatov zadnjih olimpijskih iger. 

Kot gostje so v razgovorih sodelovali telovadec Miloš Vra t i č , ska
kalec Peter Š tefančič in veslač kamničan Janez Andri jašič . 

Vprašanja, ki jih je zastavljal Tof niso bila lahka, toda 
mladi usnjarji so kljub temu zmagali. 

V tekmovalnem delu so se bolje odrezali mladinci iz Tovarne us
nja, ki so premagali svoje kolege iz Stola z devetimi t o č k a m i proti 
sedmim. 

Za zabavni del programa pa so poskrbeli Tone Fornezzi - Tof, 
Janez Hočevar - Rifle in pevec A l f i Nipič z ansamblom radia Trž ič . 
Seveda pa so sodelovali tudi naši pevci popevk iz Duplice in okolice. 

TOVARNA USNJA KAMNIK 
Odbor za organizacijsko kadrovska vprašanja 

o g l a š a naslednja prosta delovna mesta: 
— 5 KROJACEV aH KROJAČIC 

za delo v modelarnici usnjene konfekcije 
— 4 STROJNE KLJUČAVNIČARJE 

z odsluženim vojaškim rokom 
— 1 OBRATNI ELEKTRIK AR 

z odsluženim vojaškim rokom 
— SPREJMEMO VEČ DELAVCEV IN DELAVK — 

nekvalificirane, za razna dela v usnjarni 
Vse informacije dobite v organizacijsko kadrovskem 
sektorju. 

TOVARNA USNJA KAMNIK 
Odbor za organizacijsko kadrovska vprašanja 

r a z p i s u j e 
naslednje štipendije za šolsko leto 1973/74 

— 3 za študij na fakulteti za naravoslovje in tehnolo
gijo, 

— 2 za študij na ekonomski fakulteti, 
— 1 za študij na višji šoli za organizacijo dela Kranj, 
— 1 za študij na višji komercialni šoli, 
— 1 za študij na višji konfekcijski šoli Zagreb, 
— 3 za študij na srednji usnjarski šoli Domžale, 
— 1 za študij na srednji tekstilni šoli, konfekcijski 

oddelek Kranj, 
— 3 za študij na ekonomski srednji šoli, 
— 1 za študij na srednji tehnični šoli, strojni oddelek. 
Kandidati naj vložijo prošnje do konca junija 1973. 

STANOVANJSKO PODJETJE KAMNIK 
r a z p i s u j e na podlagi 47. člena Temeljnega zakona 
o graditvi investicijskih objektov — prečiščeno bese
dilo (JJr. list SFRJ, št. 20-306/67) ter 2. in 3. člena Pra
vilnika o načinu in postopku pri oddajanju investicij
skih objektov in del v graditev {Uradni list SFRJ, 
št. 28-422/67) 

J A V N I N A T E Č A J 
o zbiranju ponudb za projektiranje in izvedbo gradnje 
stanovanjskega objekta s štiridesetimi stanovanjskimi 
enotami v zazidalnem območju stanovanjske soseske 
(blokovna zazidava) BAKOVNIKA ali severnega deta 
PEROVO ali MEKINJ v Kamniku. 
Predmet oddaje je stanovanjski blok, ki vsebuje: 
— 10 garsonjer — do 28 m2, 
— 15 enosobnih stanovanj — do 38 m2, 
— 10 dvosobnih stanovanj — do 50 m2 

— 5 trosobnih stanovanj — do 62 m2 

Stanovanjska površina naj znaša 1500 do 1660 m*. 
Pri izbiranju ponudb se bo upoštevala poprečna grad
bena cena za m2 netto površine ter poprečna opremlje
nost in standard stanovanj, ki je predpisana z občin
skimi odloki. 
Ponudbe morajo vsebovati: ceno objekta, načrtov, rok 
izdelave načrtov ter rok začetka in zaključka gradnje 
objekta z osnovnimi podatki o konstrukciji objekta. 
Pismene prijave ponudb morajo biti vložene najkas
neje do 9. julija 1973 do 12. ure, ko bo na sedežu Sta
novanjskega podjetja Kamnik odpiranje in pregled po
slanih ponudb. 
Vse informacije o številu stanovanjskih enot v objektu 
in o ostalih pogojih razpisa daje Stanovanjsko podjetje 
Kamnik, telefon št. 831-067. 

STANOVANJSKO PODJETJE KAMNIK 

KAMNioKI uBČAN Glasilo SZDL občine Kamnik Ureja uredniški odbor - Glavni in odgovorni urednik Franc Svetelj - Tehnični urednik 
Jana Lazar Izhaja enkrat mesečno - Uredništvo in uprava: Občinska konferenca SZDL Kamnik. Ljubljanska 1 (zdravstveni dom), telefon 
o>315 - tekoči račun 5014-8-92 - Tiska tiskarna Ljudska pravica v Ljubljani 


